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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 14 de juliol 
de 2022. Comença la sessió a les 10 hores i 41 minuts. 
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor 
Enric Morera i Català. Sessió plenària número 66.

El senyor president:

Moltes gràcies als mitjans gràfics.

Molt bon dia, senyories .

Hui, 14 de juliol, dia de festivitat a França.

Anem a donar inici a la sessió plenària ordinària número 66 
de la present legislatura .

S’obri la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

Informe a les seues senyories que, per acord unànime de la Junta 
de Síndics, de 12 de juliol, de conformitat amb l’article 67 del 
nostre Reglament, es proposa l’alteració de l’ordre del dia amb la 
inclusió d’un nou punt, tercer, consistent en la validació o dero-
gació del Decret llei 6/2022, de 8 de juliol, del Consell, sobre 
mesures extraordinàries per al suport econòmic als contribuents 
del cànon de sanejament per a fer front a l’impacte de la inflació 
en l’economia de les famílies i de les empreses.

Per tant, si no hi ha inconvenient per part de les seues 
senyories, procedirem a realitzar la modificació de l’ordre 
del dia proposat per acord unànime de la Junta de Síndics . 
S’accepta i s’altera l’ordre del dia .

Així mateix, informe a les seues senyories que esta vesprada, 
quan se suspenga la sessió plenària durant trenta o quaranta 
minuts perquè puguen exercir el seu vot telemàtic els diputats o 
les diputades que ho hagen sol·licitat, fins estos moments quatre, 
es reunirà la Comissió d’Estatut dels Diputats i de les Diputades i 
continuarà la Junta de Síndics del passat dimarts, 12 de juliol, en 
este interval . La votació no serà abans de les dènou hores .

Per últim, comunique a la cambra que per a esta sessió 
plenària, com ja he dit, hi ha quatre sol·licituds de vot tele-
màtic que han sigut tramitades per la Mesa de les Corts 
sense oposar cap objecció a cap d’elles .

 
Compareixença de la vicepresidenta del Consell i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives, senyora Aitana Mas Mas, per 
a informar de les previsions d’actuació de la Vicepresidència del 
Consell i Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives, sol·licitada 
a petició pròpia (RE número 57.200), a la qual s’acumula la 
sol·licitada pel Grup Parlamentari Popular per a retre compte 
de les polítiques generals de la seua Conselleria fins al final 
de legislatura (RE número 57.159) i a la qual s’acumula la 
sol·licitada pel Grup Parlamentari Ciudadanos per a informar 
sobre la política general que durà a terme en l’àmbit de les seues 
competències fins al final de legislatura (RE número 57.171)

 
El senyor president:

Primer punt de l’ordre del dia: compareixença de la vicepre-
sidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives per a 

informar de les previsions d’actuació de la Vicepresidència 
del Consell i Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives, sol·
licitada a petició pròpia, registre d’entrada 57.200; acumu-
lada a la compareixença de la vicepresidenta, del Grup 
Parlamentari Popular, registre d’entrada 57.159; i acumulada 
a la compareixença de la vicepresidenta, a petició del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, registre d’entrada 57.171.

Coneixen el procediment articulat en els articles 172 i 68 del 
nostre Reglament .

I ja, sense més dilació, donem la benvinguda a l’honorable 
vicepresidenta perquè faça la primera intervenció, per un 
temps referenciat de 55 minuts en totes dues, tot i que és 
aproximat perquè no n’hi ha límit de temps, però hem consi-
derat una aproximació .

Quan vosté vullga, vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Bon dia .

Gràcies, president de les Corts .

Conselleres, consellers .

Membres de la Mesa .

Diputades i diputats .

I totes aquelles persones que feu possible el dia a dia en 
esta cambra .

La veritat és que per a mi és un poc estrany comparéixer en 
qualitat de consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives, també 
com a vicepresidenta, i va ser també estrany debatre amb 
molts dels meus companys i companyes d’este hemicicle .

Però, bé, com deia, comparec en esta trona per primera 
vegada com a vicepresidenta i consellera d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives en estes Corts. Ho faig per a parlar, 
mirar i sobretot per a escoltar el nostre poble, un territori 
que fa frontera amb Ucraïna, que fa frontera també amb 
molts altres deserts i mars que bullen de vida perseguida per 
dolor i l’oblit; una comunitat fronterera també amb la memò-
ria amb les famílies que la covid ha destrossat, amb les famí-
lies que ara estan passant·ho malament, molt malament 
amb l’augment del cost de la vida per culpa d’eixe monstre 
desbocat que és la inflació.

Senyories, estes són les hores en què la política ha de ser 
més activa que mai, perquè és ara precisament quan ens 
sentim més impotents i més aïllats. Hem de ser més proac-
tives i més exemplars en la defensa de la democràcia, en la 
raó de la democràtica i en els usos democràtics.

«Tenemos que aprender a no asombrarnos de habernos 
encontrado, de que la vida pueda estar de pronto en el silen-
cio o la mirada, tenemos que aprender a ser felices, a no 
extrañarnos de tener algo nuestro, tenemos que apren-
der a no temernos, a no asustarnos y a estar seguros y a no 
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causarnos daño.» Uns versos de la poeta d’origen ucraïnés, 
Julia Prilutzky, que apropen el Palau dels Borja, des de la 
diversitat i la diferència, a un palau de trobada, de convivèn-
cia, un palau on la paraula amb un to constructiu i accepta-
ble actua com a protagonista senya d’identitat de la demo-
cràcia valenciana . Ho dic com a propòsit, com aposta, 
perquè en un parlament sempre, sempre, s’aprén una mirada 
nova que ens aporta una perspectiva diferent de la història. I 
el nostre poble té una història molt llarga . Siguem conscients 
abans de pervertir les institucions.

Comence parlant d’Ucraïna, introduint la vessant de 
la cooperació i la solidaritat que manté este govern. 
Malauradament els conflictes internacionals i les emergèn-
cies humanitàries succeïxen i seguiran així mentre la concep-
ció humana no canvie, mentre les guerres i els interessos 
socioeconòmics seguisquen fent tremolar els ciments de la 
civilització. Més enllà de les fronteres del continent europeu 
existixen també més de cent conflictes bèl·lics totalment 
invisibilitzats, però als que cal atendre.

Des d’aquesta perspectiva, des de la Vicepresidència anem a 
preparar un viatge solidari als territoris del Sàhara, seguint el 
treball parlamentari per grups realitzat per aquesta cambra, 
però sobretot visibilitzant un conflicte germà que, mitjan-
çant programes com «Vacances en pau», que ara mateixa 
s’estan desenvolupant entre tantes famílies valencianes que 
el senten en este cas com a propi .

La vicepresidència del Consell del Botànic ha sigut des de 
primera hora un motor de reformes estructurals i transver-
sals, d’eixes reformes que avancen en el futur, que prepa-
ren la societat valenciana per a donar una resposta als reptes 
que han de vindre. Perquè el Botànic, el seu esperit, és una 
realitat altament transformadora de reformes i que consti-
tueixen dia a dia una comunitat de la igualtat i de la llibertat, 
tal i com en el sentit de l’article 9.2 de la nostra Constitució, 
que diu que correspon als poders públics de promoure les 
condicions per tal que la llibertat i la igualtat de l’individu 
i dels grups en els quals s’integra siguen reals i efectives, 
remoure els obstacles que li impedixen o dificulten la pleni-
tud i facilitar la participació de tota la ciutadania en la vida 
política, econòmica, cultural i social. Una acció transforma-
dora del nostre govern, que ha tingut un eix fonamental en 
les polítiques socials desenvolupades per la vicepresidenta 
Oltra, que ens ha fet avançar de manera decisiva en allò que 
diu l’article 10 del nostre Estatut d’autonomia quan parla 
dels drets socials com a l’espai cívic de convivència social 
dels valencians i de les valencianes . Un camí de convivència 
que va agafar impuls en 2015 quan començàrem el procés 
de millora dels serveis socials, i ja de manera determinant en 
el 2019, quan vam aprovar la Llei 3/2019, de quarta gene-
ració, que creava el sistema públic valencià de serveis soci-
als inclusius, conceptualitzat com a quarta pota de l’estat de 
benestar .

L’esforç que durant estos anys s’ha fet per a traure de la 
situació en què es trobaven els serveis socials valencians en 
2015 i per construir també un dels sistemes de referència en 
tota Espanya ha sigut immens, immens i col·lectiu, perquè en 
ell han sigut protagonistes també els i les professionals que 
treballen dia a dia en este àmbit .

També les diverses administracions locals, les entitats 
del tercer sector, les universitats públiques i tanta i tanta 

altra gent que ha fet possible que hui disposem d’un marc 
normatiu nou amb sis lleis aprovades que regulen amb un 
enfocament avançat les polítiques integrals de joventut, 
la Renda valenciana d’inclusió, el reconeixement al dret a 
la igualtat, la identitat i l’expressió de gènere, els drets i 
garanties de la infància i l’adolescència i els serveis socials 
inclusius, totes elles, amb un ampli desplegament regla-
mentari treballat des de la codecisió amb els sectors i 
professionals implicats i amb un suport parlamentari de dos 
terceres parts .

Un canvi normatiu que ha comportat una revolució pressu-
postària sense precedents. Les polítiques socials i d’igualtat 
signifiquen ara quasi un 8 % del pressupost total de la 
Generalitat, amb quasi 2.200 milions d’euros, el que suposa, 
amb el pressupost consolidat, quasi pràcticament el triple 
del que hi havia.

Un canvi normatiu i una aposta pressupostària que tenen 
com a prioritat millorar la vida dels valencians i de les valen-
cianes . A més, ha suposat crear 27 .385 llocs de treball direc-
tes, de qualitat, tant de funcionariat com personal finançat 
per la mateixa conselleria . Sens dubte, els serveis socials són 
un jaciment d’ocupació clau en la transformació del model 
econòmic del nostre país . Un conjunt de xicotetes revolu-
cions irreversibles, com descriu sempre Mónica Oltra, que 
ha repercutit en les condicions de vida de molta gent. Per 
això, m’agradaria destacar-ne algunes .

Que la inversió global, per exemple, en el sistema d’atenció a 
la dependència, ha passat de 541 milions en 2015 a 986 en 
el 2021, quasi dos vegades més i un 82 % més que implica 
rescatar persones .

Que la despesa invertida en atenció primària bàsica de 
serveis socials enguany ha arribat als 145 milions, el que 
suposa un increment del 38 % ja respecte de l’any anterior.

Senyories, com vostés saben, l’atenció primària és la porta 
d’entrada al nostre sistema, una xarxa de caire municipal que 
coneix amb profunditat el seu veïnatge.

Que el pressupost de l’Institut Valencià de la Joventut 
ha passat d’11,2 milions en 2015 a 30,3, quasi el triple, 
complint així el compromís amb el Consell de la Joventut 
d’arribar com a mínim al pressupost que hi havia en 2009, 
abans de les fortes retallades. Un pressupost negociat, un 
pressupost codecidit amb la gent jove organitzada que 
dedica el seu temps en millorar la societat .

Que amb el pla Convivint, d’Infraestructures i Serveis Socials 
de 2021 a 2025, amb una inversió de 561 milions d’euros 
per a la reforma o posada en marxa de 247 instal·lacions, 
disposem d’una planificació raonada i adaptada a les neces-
sitats socials i territorials del desenvolupament de les 
infraestructures socials.

Que disposem també d’un instrumental tant a efectius com 
el Pacte valencià contra la violència de gènere i masclista, el 
Pla valencià d’inclusió i cohesió social, les Estratègies valen-
cianes de migració, igualtat LGTBI o envelliment actiu i lluita 
contra la soledat no desitjada .

Que les persones també amb el reconeixement del grau de 
diversitat funcional hagen passat de ser 289.000 en 2015 
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a 318.000 en 2022, un increment del 10 %, amb millores 
estructurals per a alleugerir el temps d’espera .

Que les persones que ara es troben dins del sistema 
d’atenció a la dependència hagen passat de 41.000 en juliol 
de 2015 a 126.000 en 2022, tres vegades més i una variació 
percentual de quasi un dos·cents per cent.

Que la llista d’espera en l’atenció a la dependència haja 
disminuït de les 44.000 persones oficials en juliol de 2015, 
ojo, sumant les 17.000 que estaven en caixons, per tant, 
60.000, respecte a les 12.600 actuals. És a dir, prop de 
50 .000 persones menys en la llista d’espera .

Que amb la Renda valenciana d’inclusió estem donant 
cobertura a 77.000 persones i a les que a més hem actualit-
zat l’IPC amb un increment del 5,5 % respecte a les quanti-
tats de totes les modalitats de prestacions .

Som l’autonomia on les persones perceptores de rendes 
d’inclusió reben una quantitat major en relació amb la renda 
del seu territori. Per exemple, una família de quatre perso-
nes pot rebre 911 euros i arribar als 1.139 al mes amb el 
complement de vivenda i drets energètics.

Al 2015, les persones titulars de la Renda garantida de ciuta-
dania eren 23.600 i ahí, senyories, una família amb quatre 
membres podia percebre, com a màxim, 392 euros mensuals 
i durant sis mesos, en què havien de renovar.

Amb tot, hem passat d’un pressupost de Renda garantida 
de ciutadania de 29 milions en 2015 a 255 de Renda valen-
ciana d’inclusió, amb crèdit ampliable, que l’any passat es va 
convertir en una xifra de 276 milions d’euros, huit vegades 
més per a les polítiques adreçades a les persones més vulne-
rables, per a rescatar-les d’on el neoliberalisme econòmic 
imperant les ha pretés deixar .

Que els títols de famílies hagen augmentat, de les 57.000, 
en el cas de les nombroses, de les 1.515, en les monopa-
rentals, en juny de 2015, a les 75.000 de les nombroses i 
19.900 monoparentals actuals. Uns increments del 31 % i 
del 1.212 %, respectivament.

Que el número de places en centres de majors hagen passat 
de 14.000 en 2015 a les 23.900 en 2022, són 9.682 places 
noves més, un increment del 68 %.

Que la implementació de programes com CuideM inclou 
atenció domiciliària i passen d’invertir 6,5 milions d’euros en 
2015 a 35,6 en 2022. És a dir, hem multiplicat per cinc i mig 
per a actuacions com el «Menjar a casa» o «Major a casa» .

Que el número de places en els centres de diversitat funci-
onal i salut mental hagen apujat dels 9.135 en 2015 a les 
13.898 en 2022, són 4.763 places noves més, el que signi-
fica un increment del 52 %.

Que el número de professionals en atenció primària bàsica 
haja passat de 1.021 professionals en 2015 a 2.924 en 
2022, són quasi tres vegades més i un increment percentual 
de 186 %.

Que la ràtio de professionals en atenció primària haja passat 
d’una persona professional per cada 12.700 habitants en 

2015 a una persona professional per cada 1.295 habitants 
en 2022. És a dir, on hi havia una persona professional en 
2015 ara hi ha deu.

O que la Xarxa Valenciana d’Igualtat haja passat de tindre 
35 agents d’igualtat en 2015 a 101 agents i 82 promotores 
d’igualtat en 2022 .

Senyories, soc conscient de l’extensa bateria de xifres que 
els he recordat. Hi ha molt més. És només una mostra de la 
importància de la feina realitzada, la gran tasca realitzada, 
reconeguda amb diferents premis estatals i internacionals, 
com el procés participatiu de la Llei de serveis socials inclu-
sius, el programa Kumpania, de suport a la infància i a l’ado-
lescència gitana, el de la Federació Espanyola de Famílies 
Nombroses o sobre el protocol individualitzat d’acolliment 
a xiquetes i xiquets i adolescents de l’Aquarius; un desple-
gament de polítiques públiques que ha significat superar 
l’abandonament de l’administració pública a les famílies i 
els professionals, que fou l’herència rebuda pel govern del 
Botànic en 2015. I això ho canviàrem, desterrant el mercan-
tilisme en què havien fet caure a les persones.

Parlem també d’un balanç de gestió encoratjador i fortament 
reconegut, en primer lloc per les persones que han millo-
rat les seues vides els darrers anys i pels i les professionals 
que han vist com han guanyat drets, han guanyat benes-
tar i també reconeixement laboral. Un camí fet amb l’esforç 
també de les diverses administracions locals i entitats del 
tercer sector i de les persones .

En definitiva, un impuls extraordinari que, en certs moments, 
s’ha hagut de compaginar en situacions d’emergència tan 
dramàtiques com les que ens han fet patir la crisi per la 
pandèmia de la covid i que ens ha permés tindre ja l’estruc-
tura d’un sistema de serveis socials clau en la societat valen-
ciana del segle xxi .

Malauradament, existeixen casos de persones que no ho 
han pogut gaudir . Vostés ho han escoltat moltes voltes 
en estes Corts, jo he parlat moltes voltes del meu iaio i 
els he dit que una persona que estava postrada en un llit, 
que li faltava una cama i que menjava per sonda i cobrava 
320 euros de la dependència va passar, de la nit al matí, a 
cobrar·ne 20. Vostés pensen que ma iaia podia moure’l ni 
tan sols del llit? Necessitàvem una persona i l’administració, 
governada pel Partit Popular, el que li va dir és que els 320 
euros n’eren molts, que li’n sobraven i que li’n deixaven 20. 
Gràcies . (Veus) Per favor, estes qüestions… (Aplaudiments) El 
meu iaio va morir sense rebre eixos diners (veus) i el meu iaio 
se va sentir…

El senyor president:

Senyories, per favor.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

…esquilmat, precisament pel govern del Partit Popular. 
Tinguen present, sempre, el meu compromís ferm de seguir 
impulsant l’agilització de l’administració, perquè els drets 
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que regulem i dotem pressupostàriament arriben quan les 
persones i les seues famílies ho necessiten. (Aplaudiments)

Per això, anem a continuar enfortint les diferents bran-
ques del sistema valencià de serveis socials, mitjançant els 
següents instruments:

Primer, amb el contracte programa que dona estabilitat a la 
branca municipal i permet que els ajuntaments i les manco-
munitats puguen implantar una atenció primària forta, més 
propera a la ciutadania i que treballe des de la prevenció i 
l’atenció a les necessitats, allà on es produïxen.

En segon lloc, amb l’acció concertada plurianual, per a quatre 
anys, del conjunts dels centres i serveis que les entitats 
sense ànim de lucre posen a disposició del sistema, actual-
ment amb més de setze mil places . Per això, anem a seguir 
abordant també, amb els agents socials i econòmics, l’estabi-
litat i l’homogeneïtzació salarial dels més de huit mil treballa-
dors i treballadores .

I, en tercer lloc, abordant la transformació de l’Institut 
Valencià de Serveis Socials perquè es convertisca en un 
vertader gestor de centres de serveis socials de tots els 
sectors i de tots els tipus.

Aprovarem, en els pròxims mesos, quatre decrets molt relle-
vants per al desenvolupament de la Llei 3/2019, de serveis 
socials inclusius: el primer, el que regularà els diferents 
òrgans i processos de participació en l’àmbit dels serveis 
socials; el segon, el que regularà la creació dels comités 
d’ètica en l’àmbit dels serveis socials; el tercer, el que regu-
larà la tipologia dels centres; i, el quart, el que regularà la 
qualitat dels serveis socials.

En este mateix sentit, i en col·laboració amb la Conselleria 
de Sanitat Universal i Salut Pública i la Conselleria d’Edu-
cació, Cultura i Esport, vam aprovar un decret que regula 
l’atenció primerenca per tal d’estructurar els recursos i les 
actuacions precises per a la intervenció integral de l’atenció 
precoç des dels àmbits de la sanitat, l’educació i els serveis 
socials .

I, com no, l’aprovació dels tres avantprojectes de llei: la llei 
de diversitat familiar i suport a les famílies, la llei d’accessibi-
litat universal i la llei valenciana d’igualtat, que, després d’un 
llarg procés participatiu, ajornat per la pandèmia, es troben 
ara mateix en la part última de la tramitació per a ser apro-
vats pel Consell i traslladar-ho a esta cambra .

Totes eixes xifres i actuacions adquirixen el seu autèntic 
sentit si es posen en relació amb la incidència que, junt amb 
altres polítiques integrals del Botànic, han tingut en l’evolu-
ció de la nostra economia .

Miren, des de 2008 a 2015, la renda mitjana per persona en 
el nostre territori va decaure un 7,45 %, mentre la mitjana 
espanyola apujava un 2 %. Des de 2015 fins a 2021, en l’au-
tonomia valenciana ha apujat un 22,5 %, mentre que a la 
mitjana espanyola ha apujat només un 15,45 %.

Encara més contundent, si considerem la renda mitjana 
per unitat de consum. De 2008 a 2015, el poble valencià 
perdem un 9,76 %, mentre que la mitjana espanyola només 
decreixia un 3,88 %. Del 2015 al 2021, en la nostra terra es 

produïx un augment del 22 %, mentre que la mitjana espa-
nyola és només del 15 %. O la taxa d’atur, que ha passat del 
23 % de l’any 2015 al 12,85 %, pandèmia mediante .

Sí, estes xifres són mèrit de la societat valenciana en el seu 
conjunt, però no hagueren sigut possibles si la Generalitat 
no haguera proporcionat el marc propici, si no haguera sigut 
capaç d’eliminar les hipoteques generades pel clientelisme 
d’anteriors governs, si no haguera sabut canalitzar les poten-
cialitats i les demandes de la majoria social .

Este marc de canvi ha col·locat en el centre de la política la 
lluita contra la pobresa . No volem més pobres i vulnerables 
als quals haver d’auxiliar; volem treballs dignes, amb sala-
ris dignes i polítiques fiscals que equilibren la societat. Eixe 
és el marc polític en què la democràcia prospera, perquè 
eixa és l’única manera de recuperar la confiança en ella. És 
la construcció d’una forma de riquesa, el repartiment de la 
qual és comprensible per a tot el món. Una forma de riquesa 
que combat la cultura de la sospita, que combat eixa riquesa 
discriminatòria en la qual es troba el moment per a distribuir.

Per això són tan importants les polítiques de transparència. 
Per això va ser tan important la creació d’esta conselleria, 
encara que alguns d’esta cambra la criticaren i la continuem 
criticant. Gràcies al treball que s’ha fet en eixe departament, 
la nostra terra disposa ara d’un marc normatiu de refe-
rència i de polítiques avançades en matèria de control de 
conflicte d’interessos, de grups de pressió, de dades obertes, 
de participació ciutadana, d’integritat institucional. I gràcies 
a este esforç, la nostra autonomia és la que en l’índex euro-
peu de qualitat de govern més ha avançat, passant d’ocu-
par el número 14 en 2017 a ocupar el número 6 en 2021, i 
de les poques que pertanyen, junt amb Catalunya, Aragó i 
Euskadi, a l’Open Government Partnership, que és la xarxa 
de referència en l’àmbit del govern obert a nivell mundial. 
Enhorabona, aquí aprofite, a tota la direcció general de 
transparència . (Aplaudiments)

Esta manera d’entendre l’acció de govern és la que definix el 
govern valencià i la que ens dona legitimitat per a exigir un 
nou sistema de finançament, una nova articulació territo-
rial de l’estat, el restabliment del nostre dret civil i la transfe-
rència immediata de les competències en rodalies, acompa-
nyada dels recursos associats al seu desenvolupament .

Els valencians i les valencianes ni desitgem ni ens podem 
permetre cap reducció de la despesa de la Generalitat, 
perquè sabem que, sense una Generalitat ben finançada, 
perilla la sanitat pública, perilla l’educació, les polítiques 
d’ocupació, els serveis socials o la investigació científica.

Sí, hi ha un problema a València i és la nostra responsabili-
tat treballar en la seua solució, encara que moltes vegades 
no se’ns escolta tot el que voldríem. Per això, hem de conti-
nuar enfortint els nostres consensos i trobar aliances varia-
bles amb altres autonomies. Eixa és la nostra manera de fer 
les coses, exigir tant de respecte per a les nostres reivindica-
cions justes com respecte oferim a trobar·nos amb tots els 
camins amb altres pobles de l’estat i d’Europa . Així és com la 
societat valenciana es comprén i s’autoidentifica i la manera 
particular en què ho fa també la joventut valenciana, sent 
conscient de la magnitud dels canvis que s’estan produint a 
Europa, de l’impacte climàtic, de la irreversibilitat de la trans-
ició ecològica . Ja no basten les bones intencions, només ens 
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valen les accions decidides que posen l’interés col·lectiu per 
davant de tot . Les persones joves volen claredat i coherència 
entre els discursos i l’acció política.

Tot seguit, em permetran unes paraules especials sobre la 
vertebració del sud de la nostra terra, no només per la meua 
procedència, sinó també perquè soc conscient, com tanta 
gent de les comarques alacantines, que per a la distància no 
existixen solucions màgiques, però sí que esta distància ha 
de ser un estímul permanent, perquè no és fruit del capritx 
ni de l’atzar, sinó que respon a les circumstàncies històri-
ques que ens interpel·len a totes les persones que formen 
el poble valencià. Si continuem formulant mal les qüestions, 
continuarem generant eixe malestar incòmode que ens fa 
pensar, equivocadament, que tota la Comunitat Valenciana 
està vertebrada, llevat d’unes excepcions que no reque-
reixen especial atenció, excepte el seu ús oportunista i 
partidista.

El sud ha de ser protagonista dels seus desafiaments. La 
Generalitat ha d’oferir els mitjans i la il·lusió. La Generalitat 
no té l’exclusivitat de saber el que li interessa a la socie-
tat alacantina. No cal afonar·la sota el pes de promeses de 
difícil execució que generen esperances que poden veure’s 
defraudades. La societat civil alacantina ha d’activar·se per 
ella mateixa, fer més fluides les relacions amb la societat civil 
d’altres ciutats i comarques. Alacant s’ha de sentir copropie-
tària, coprotagonista de l’aventura valenciana, de l’aventura 
comunitària. Insistir en l’imprescindible diàleg entre la 
ciutat d’Alacant i la ciutat d’Elx, o la ciutat de Torrevella i la 
d’Oriola, amb les seues respectives zones d’influència, que 
impulse un reequilibri econòmic i faça possible el reparti-
ment d’espais institucionals i de serveis.

Els alacantins i les alacantines necessitem un mapa econò-
mic real per a un futur de riscos i d’incertesa, perquè la 
nostra activitat exportadora no serà igual, ni el turisme serà 
indefinidament igual a l’actual, ni la nostra agricultura conti-
nuarà com ara. En eixes incerteses hem de pensar quan 
defensem infraestructures bàsiques o drets adquirits dels 
quals depén la viabilitat econòmica, com les connexions 
amb l’aeroport o el transvasament, i també quan pensem 
en la societat del coneiximent o en la formació professional 
adequada a la demanda de llocs de treball o en l’articulació 
de nodes universitaris i d’investigació.

Amb tot, vull recalcar que, quan parle de vertebració del 
nostre territori, del nostre poble, no em referisc exclusiva-
ment a les comarques d’Alacant. Parle de vertebrar el nostre 
país, també començant per les comarques com les dels Ports 
o la de la Plana Utiel·Requena. De les ciutats xicotetes, de 
les mitjanes, dels barris perifèrics, de tots aquells territoris 
per als quals cal seguir millorant l’orientació de les nostres 
polítiques per tal de potenciar la descentralització i descon-
centració del nostre territori . Només així aconseguirem una 
autonomia més igualitària, més integradora i més justa .

En altre ordre de coses, actualment ens trobem immerses en 
un context d’inflació particular en la nostra economia. Una 
situació més que deixa marcada aquesta legislatura per la 
successió de reptes que han tensionat una bona part de la 
nostra societat. La pandèmia, la guerra d’Ucraïna, la vertigi-
nosa escalada de preus energètics han requerit i requerei-
xen de tot el nostre treball, de tota la nostra intel·ligència 
col·lectiva per a posar·nos al servei del nostre poble. Hem 

demostrat que la resposta botànica a les crisis i a les emer-
gències passa per una via pròpia. Un camí fonamentat en la 
protecció de la nostra societat, amb especial atenció a les 
persones més vulnerables. També el teixit productiu, de nord 
a sud del nostre territori, i a les pimes que el composen. Un 
gir de 180 graus a les desastroses experiències anteriors, 
a les quals els governs del Partit Popular havien abocat les 
nostres famílies i les nostres empreses mitjançant les seues 
polítiques austericides. Tot açò amb l’agreujant que, mentres 
tant, una minoria molt concreta ampliava els seus benefi-
cis econòmics, gràcies a les misèries generades per l’abrupta 
recessió del 2008 .

Hi ha governs que marquen la diferència, i el Botànic és 
l’exemple més flagrant. L’arribada d’aquests virulents succes-
sos a la nostra economia no es va trobar en un terreny 
desert. Tot el contrari, el desplegament de les polítiques 
articulades des del Botànic ja havia construït una impor-
tant xarxa de cures, de millora i impuls dels nostres serveis 
públics, que va ser imprescindible per a contenir alguna de 
les pitjors conseqüències de la pandèmia.

Amb tot, volem arribar més lluny. El poble valencià té clar que 
el Botànic ha marcat la diferència respecte de la desastrosa 
gestió anterior. No obstant això, no ens aturem en el que ja 
hem construït, sempre treballarem per a seguir superant·nos, 
en virtut de construir una societat i una economia més justes . 
I just en eixa línia vull seguir treballant, millores botàniques, 
impulsant la negociació política d’un pressupost per a reduir 
desigualtats socials, enfortir serveis públics de gestió directa, 
combatre el canvi climàtic, afavorir la reindustrializació del 
nostre país i promoure nous jaciments d’ocupació, com els 
serveis socials, la cultura o les energies renovables .

Som un govern plural i divers que representa la majoria 
social d’aquest país, que escolta veus diferents, comple-
menta mirades, pren decisions coordinament i les defensa 
unitàriament. Som un govern de coalició que ha d’existir 
amb la codecisió, i eixe, juntament amb el respecte, ha de 
ser el nostre fonament. Els governs ens hem de preparar per 
a donar una resposta que aporte major protecció i seguretat 
a les famílies i empreses productives. El nostre major repte 
és seguir demostrant que és possible donar una resposta 
diferent a la crisi econòmica.

I, per això, hem d’accelerar la implementació de les mesu-
res previstes en l’acord del Botànic: la universalització de 
l’educació de zero a tres anys i l’increment de les beques 
menjador en aquesta legislatura, per a garantir els drets de 
la infància, suport a totes les famílies i facilitar la conciliació 
laboral. Una mesura que millorarà també la corresponsabi-
litat de gènere i afavorirà les famílies joves, que actualment 
tenen una situació més precària i vulnerable .

L’acceleració de la reversió dels serveis públics de gestió 
directa . La crisi no pot tornar a servir de pretext per a priva-
titzar els nostres serveis públics, sinó per a impulsar una 
major protecció pública . Per això, hui puc anunciar, per al 
primer trimestre del 2023, la recuperació i posada en marxa 
de 14 centres de l’institut valencià de serveis socials, entres 
els quals… (Aplaudiments) Entre els quals es trobaran els 
primers centres de dia de majors de gestió directa.

També que prioritzaré el suport a accelerar les reversions 
sanitàries. De fet, vull destacar que l’1 de juliol vam revertir 
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a la Generalitat el servei de farmàcia, en mans de la multi-
nacional Domus Vi. També en altres sectors, com, per exem-
ple, les ITV. La nova llei d’igualtat inclou la mesura de recu-
perar la gestió pública de la neteja i els menjadors escolars, 
d’hospitals i residències de majors .

Finalment, en el mateix camí, i crec fonamental, fins i tot abans 
d’aprovar la nova llei d’igualtat, hem d’accelerar en la protec-
ció de les kellys. Per això, propose que aquelles empreses priva-
des del sector hoteler que externalitzen els serveis de neteja no 
puguen beneficiar·se de diners públics. La crisi obliga més que 
mai a prioritzar aquests sectors i en què condicions es beneficia 
amb diners de la ciutadania. I les dades confirmen uns benefi-
cis empresarials que no es traslladen al benestar de les comar-
ques més turístiques. Prioritzar, en este cas també, Alacant és 
respondre a les seues necessitats .

Senyories, resten deu mesos de legislatura. Tenim l’oportu-
nitat de tornar a demostrar que gestionem la crisi d’una altra 
manera, d’una manera diferent. I, primerament, vull adre-
çar·me als grups democràtics de l’oposició per a estendre 
la mà . Com saben, els he demanat una reunió per al dia 20, 
perquè les dures circumstàncies socioeconòmiques exigi-
xen alçada de mires. La ciutadania espera de nosaltres que 
ens posem d’acord. La ciutadania espera de nosaltres que 
arribem a un consens. Llevem soroll i treballem per allò que 
afecta el dia a dia de les famílies. I, després, als grups del 
Botànic us demane que cuideu l’acord i que es tensioneu per 
a arribar molt més lluny .

Senyories, la política és una tasca noble. Totes i tots dedi-
quem una part molt important de les nostres vides a la 
gestió pública, massa voltes assumint massa contradiccions 
personals, i furtant temps també per a la vida i per a la famí-
lia. De bon tros, en la mesura en què donem una resposta 
justa a les famílies davant la crisi socioeconòmica i el canvi 
climàtic combatrem la desafecció política. Cal apretar amb 
mesures valentes que transformen estructuralment per allu-
nyar les veus que s’oposen a la nostra democràcia.

Deia Einstein que hi ha una força motriu més poderosa que el 
vapor, l’electricitat i l’energia atòmica, que és la voluntat. Soc 
conscient de les dificultats i del context en què entre al càrrec 
pel qual hui comparec en esta cambra, i els puc garantir que tot 
el que faig i el que faré respondrà sempre a eixa força motriu, 
que és la voluntat d’estar a l’alçada de les circumstàncies.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Una vegada escoltada la primera intervenció de la vicepresi-
denta, correspon als grups parlamentaris, de menor a major, 
i en primer lloc els grups que no donen suport al govern, 
exposar la seua posició a esta intervenció .

En primer lloc, en nom del Grup Parlamentari Vox 
Comunidad Valenciana, té la paraula la síndica del grup, la 
il·lustre diputada Ana Vega .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Vega Campos:

Gracias, presidente .

Antes de iniciar mi turno, no puedo dejar pasar la ocasión de 
mantener viva la memoria de las víctimas del terrorismo en 
este parlamento. El 13 de julio de 1997, ayer hizo 25 años, 
ETA asesinaba a Miguel Ángel Blanco, concejal del Partido 
Popular en Ermua. Una agonía transmitida a cámara lenta 
durante las 48 horas de un plazo imposible dado por sus 
verdugos . Podría haber sido el hijo, el hermano o el amigo de 
cualquiera de nosotros. Da igual cómo pensara, da igual de 
qué partido fuese.

Nuestras fuerzas y cuerpos de seguridad consiguieron el 
fin policial de ETA, pero hoy su brazo político, Bildu, está 
sentado en el Congreso de los Diputados . Y, para desgra-
cia de las victimas y del resto de españoles, dirige de forma 
impune la gobernabilidad del Gobierno de España, por 
culpa de un Partido Socialista, que mintió a sus votantes 
y a todos los españoles, rendido al brazo político de ETA. 
(Aplaudiments) No vamos a permitir que ninguna ley mani-
pule nuestra historia, y mucho menos que equipare de forma 
ruin y miserable a las víctimas con los verdugos. Ninguna ley 
sectaria y totalitaria podrá hacer que se olviden estos críme-
nes. No vamos a permitir que la verdadera historia caiga en 
el olvido. No vamos a permitir que caigan en el olvido ni una 
sola de las 858 víctimas, ni los miles de heridos y de familias 
rotas que dejaron los criminales de ETA. Por todas ellas, hoy 
y siempre, memoria, dignidad y justicia. (Aplaudiments)

Señora Mas, buenos días .

Créame si le digo que desde mi grupo no podemos valorar 
como positivo su nombramiento, y no se confunda, porque 
no es nada personal. Sencillamente, no podemos confiar en 
nadie, ni del gobierno del señor Puig ni de la bancada parla-
mentaria de la izquierda. Este gobierno, el gobierno de Ximo 
Puig, es un fraude, y ahora usted forma parte del mismo. La 
complicidad de todos ustedes, incluida usted, consellera, con 
la ya exvicepresidenta Mónica Oltra ha causado ya dema-
siado daño a una niña a la que todos ustedes, en coman-
dita, por acción u omisión, han arruinado y siguen arruinán-
dole la vida .

No pretenda que le demos cien días de cortesía, conse-
llera . Se los otorgaríamos encantados si usted representara 
un cambio, pero no es más que un simple relevo, un relevo 
puramente ficticio. Han sido demasiadas veces, señora Mas, 
las que le hemos visto aplaudir con gran efusividad a la 
señora Oltra, mientras criminalizaba a una víctima de abusos 
sexuales y se ponía en cuestión el trabajo de la policía, de la 
fiscalía, de los jueces, e incluso del Síndic de Greuges, con 
el que usted, por cierto, se ha lanzado a echarse la foto para 
intentar enmendarle la plana a su antecesora. Política de 
postureo y de buenas palabras, pero, como ya nos tienen 
ustedes sobradamente acostumbrados, ninguna honorable 
acción .

Porque ya lo anunció usted en su entrevista a El País: «La 
continuidad de las políticas de Mónica Oltra va a existir». 
Lamentaría esta afirmación si no fuera porque no espe-
rábamos algo totalmente distinto. En absoluto, señora 
Mas. Podrá centrarse en cambiar las formas de su antece-
sora en el cargo, pero usted y yo sabemos quién va a seguir 
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moviendo los hilos, y también lo sabe el presidente Ximo 
Puig. «Dimitiré si el caso de Oltra se archiva, merece volver 
por la puerta grande» . Eso dijo usted misma en otra entre-
vista, por lo que ha quedado meridianamente claro que 
su único papel es el de poner una cara amable y mantener 
calentito el sillón de su auténtica líder política y casi espiri-
tual . Ninguna esperanza albergamos nosotros, y no espere 
usted que ninguna esperanza de cambio alberguen los 
ciudadanos .

Mire, si usted quisiera de verdad mejorar la lamentable situa-
ción en la que Mónica Oltra ha dejado la conselleria, orde-
naría mañana mismo el iniciar una investigación minuciosa 
sobre los centros de menores, absolutamente abandona-
dos, sin personal y, en muchos casos, sin cobrar lo que se les 
debe. Y que son noticia, desgraciadamente, por dos lamen-
tables situaciones: los abusos que sufren muchos niños, 
al menos 718 en los últimos cuatro años, y el consumo de 
drogas dentro de los centros de menores . Su antecesora 
miró para otro lado, salvo, obviamente, en el caso que todos 
conocemos, aunque confundió los papeles de víctima y de 
depredador. Por cierto, le voy a hacer una pregunta que aquí 
todos nos estamos haciendo hoy: ¿cuándo van a acabar con 
la persecución que Mónica Oltra inició contra Teresa? ¿Va 
a acabar usted con esa persecución, señora Mas? Porque, 
desde luego, aquí sí que está habiendo continuidad en las 
políticas de Mónica Oltra, las políticas de perseguir y de 
difamar a quien osa enfrentarse a la maquinaria de la conse-
lleria de igualdad. ¿Podría contestar aquí, y en esta tribuna, 
por qué se envía a los servicios sociales a la habitación de 
una embarazada que acaba de dar a luz para hacerle una 
prueba de drogas? ¿Por qué no enmienda, de una vez, la 
negligencia de su antecesora? ¿Por qué no ayudan a esta 
chica, en vez de perseguirla y amenazarla con quitarle a sus 
bebés? ¿Esto es feminismo, señora Mas? Y usted y yo somos 
madres . ¿Va a hacer algo con esta terrible situación o va a 
escurrir el bulto hasta que vuelva Mónica Oltra?

Si usted quisiera, también iniciaría una investigación acerca 
de la situación de las residencias de ancianos desde la crisis 
del covid. 1.951 ancianos fallecidos en 2020, 940 en 2021, 
y 117 en lo que llevamos de 2022. Más de tres mil ancianos 
fallecidos en las residencias de ancianos. Personas, señora 
Mas, padres de alguien, abuelos de alguien .

Nos gustaría, de verdad, darle un voto de confianza, vice-
presidenta. Espero que tenga un poco más de decencia y 
rompa el hermetismo implantado por la señora Oltra y el 
señor Puig acerca de qué es lo que ha fallado en las residen-
cias de mayores por la crisis del coronavirus. El tiempo lo 
dirá, y, desde Vox, seguiremos vigilantes. Pasó Oltra, ahora 
está usted y, si llegara alguien más, seguirían todos compar-
tiendo su nuevo vicio: la protección de las siglas políticas por 
encima del interés general. Esa, y no otra, es su única forma 
de trabajar, desgraciadamente .

¿Y qué decir de las ayudas a la dependencia, señora Mas? 
4.400 personas fallecieron en el 2021 en las listas de espera 
de la dependencia. Una dependencia que, en el mejor de los 
casos, tarda dos largos años en llegarle al beneficiario. 4.400 
personas con sus 4.400 familias vulnerables a las que uste-
des han traicionado y han abandonado .

Si sus anuncios electorales y de gobierno no son más que 
una sarta de mentiras, imagínese la credibilidad que puede 

tener usted en toda la disertación que nos ha regalado hoy 
aquí. Ustedes venían a rescatar personas, y lo único que 
podemos ver es un gobierno que ha venido a salvar a los 
suyos y a sus agencias de colocación. Y además del coste 
humano, también supone un coste económico para el bolsi-
llo del ciudadano. Más de veinticinco mil reclamaciones 
patrimoniales que abonarán los trabajadores, los ciudadanos, 
con sus impuestos, porque a su antecesora, de cuyo trabajo 
está usted tan orgullosa, no le dio la gana gestionar en la 
conselleria de igualdad. Es lo que tiene cuando una está más 
pendiente de intentar esquivar a la justicia que de trabajar 
para lo que se le paga y cumplir con sus obligaciones.

Como ya le hemos dicho, señora Mas, nos gustaría confiar 
en usted como relevo . Ponga al día los debe de la conselleria 
de igualdad, que ha ido acumulando durante siete años. Pero 
tenemos pocas esperanzas, porque usted ya ha dicho que va 
a continuar con las mismas políticas que hasta ahora. Pero 
es cierto que tampoco creemos que usted vaya a ser capaz 
de enfrentarse a la profunda crisis que vivimos, y que, según 
todos los expertos, no hará más que empeorar en los próxi-
mos meses. Sabemos que usted seguirá estando más preocu-
pada por los privilegios económicos de las asociaciones LGTBI 
o ultrafeministas que de agilizar la concesión de la Renta 
valenciana de inclusión o de la dependencia. Usted seguirá 
abandonando a aquellos que, con el sudor de su frente y vía 
impuestos, pagan la fiesta a sus chiringuitos, pero que no reci-
ben ayuda alguna cuando de verdad la necesitan .

Queremos saber cuál es de verdad la estrategia de servicios 
sociales, más allá de palabrería hueca que no ayuda a llenar 
neveras ni a vestir niños. Queremos saber qué es lo que les 
impide cumplir con su obligación de ayudar a los más vulne-
rables, en lugar de gastarse el dinero público en campañas 
sobre nietas trans. Queremos saber cuánta desidia y dejadez 
van a tener que seguir soportando por parte de su conse-
lleria las familias que tienen que elegir entre pagar la luz, la 
comida o la gasolina .

Señora Mas, de verdad que no le deseo en absoluto la 
misma suerte que ha corrido la señora Mónica Oltra. Pero 
no dude que hasta que el señor Puig encuentre algo de valor 
para disolver este parlamento y que los ciudadanos puedan 
votar, no perderemos de vista sus acciones . No lo dude . 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Fixarà posició, en nom del Grup Parlamentari Ciudadanos, la 
il·lustre diputada María Quiles .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidente .

Señora Mas, desde mi grupo le queremos dar la bienve-
nida como nuevo miembro del Consell . Enhorabuena por sus 
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nuevas responsabilidades . Le deseamos, de verdad, mucha 
suerte y aciertos en sus decisiones, porque que a usted le 
vaya bien, al final, será una buena noticia para toda la socie-
dad valenciana. Y tengo que reconocerle que usted ha 
demostrado talante en estas Cortes y capacidad de diálogo, 
algo que de verdad valoramos, y que le ha faltado, pero muy 
mucho, a su predecesora. Esperamos, de verdad, que siga 
en esa línea, y que pisar moqueta no la despiste, como ha 
sucedido con algún otro cargo del Consell, del honor y la 
inmensa responsabilidad que supone representar a todos los 
valencianos .

Y, fíjense, cuando la nombraron, aun a sabiendas de que le 
queda menos de un año para finalizar la legislatura, desde mi 
grupo teníamos ciertas expectativas con usted, de verdad, 
que se vinieron abajo cuando empezó a reivindicar el legado 
de la señora Oltra. Señora Mas, poco afortunadas sus pala-
bras de halago hacia una vicepresidenta imputada por ocul-
tar nada más y nada menos que un abuso hacia una menor, 
y lamentable que aún mantenga a parte del equipo que 
presuntamente lo hizo posible .

Y dicho esto, y siguiendo con las políticas de su predece-
sora, yo me pregunto: señora Mas, ¿qué legado viene usted 
a reivindicar? ¿Las altas tasas de pobreza? ¿Los traslados 
ilegales de menores? ¿Las protestas de los usuarios de resi-
dencias por los cambios de gestión? ¿Las denuncias de los 
sindicatos por sus condiciones de trabajo en estos centros? 
¿Los impagos a entidades sociales? ¿Los abusos del proce-
dimiento de enriquecimiento injusto? ¿Las denuncias de 
las familias de personas con discapacidad intelectual que 
acuden a centros que no están cobrando de la conselle-
ria? ¿O, quizás, reivindica usted los más de treinta y seis mil 
dependientes que han muerto desde 2015 esperando la 
ayuda de la dependencia? ¿O los retrasos de hasta dos años 
para tramitar la Renta valenciana de inclusión? ¿Reivindica 
usted las 22.000 plazas que faltan de residencias de mayo-
res, señora Mas? (Aplaudiments)

O lo que es mejor: ¿está usted reivindicando los abusos de 
los centros de menores? ¿Ese es el legado de gestión que 
viene usted a reivindicar, el fracaso absoluto de las polí-
ticas sociales en la Comunidad Valenciana? ¿El abandono 
total de todos aquellos a los que venían a rescatar? Porque 
tampoco creo que venga usted a reivindicar la capacidad de 
diálogo de su predecesora: enfrentamientos dentro de su 
propio gobierno, con la oposición ni le digo, con sindicatos, 
con asociaciones de mujeres, con familiares con autismo, 
atención temprana, discapacitados, Frente Obrero, residen-
cias de tercera edad, centros de menores, por no hablar del 
Síndic de Greuges . ¿En serio, señora Mas? ¿De verdad no 
se quiere usted alejar de esto? ¿De verdad no quiere hacer 
un punto y aparte, y marcar un perfil propio? ¿De verdad 
va usted a conformarse con ser la marca blanca de Mónica 
Oltra, señora Mas?

Porque, mire, yo no sé si le habrá dado a usted tiempo a 
ponerse al día, porque nos ha contado aquí una realidad de 
la Comunidad Valenciana que no es, desde luego, la que yo 
conozco. Porque, en pobreza, desastre absoluto. Más de un 
25 % de la población valenciana está en riesgo de pobreza 
o exclusión social, según datos del INE, casi cuatro puntos 
más por encima de la media española. (Mostra un document) 
Nosotros estamos aquí en pobreza; la media española, aquí. 
Pues como para sentirse orgullosa no sé si es, señora Mas. 

Save the Children ha alertado de que, en nuestra comuni-
dad, más de trescientos setenta y siete mil menores están en 
situación de pobreza. Supone un aumento de más de vein-
tiséis mil con respecto al año anterior. Uno de cada diez 
valencianos no llega a fin de mes, la Comunidad Valenciana 
vuelve a estar por encima del dato estatal . Los hogares 
valencianos con carencia material severa han aumentado un 
10 %, otra vez encabezamos el ranking .

Pero lo que es peor, señora Mas, es que, detrás de esos 
números, hay personas, esas que ustedes venían a resca-
tar y que se han ido dejando por el camino. Y luego sube 
usted aquí y se vanagloria de su legado, y de que ustedes 
han aumentado el presupuesto en dependencia y en Renta 
valenciana de inclusión. En resumen, que cada vez hay más 
valencianos y valencianas que necesitan de la administra-
ción para subsistir. ¿Y a ustedes eso les da alegría? ¿Y lo 
dicen, y se quedan tan anchos, señora Mas? Si hay más soli-
citantes es porque hay más pobreza, y es que la gente lo 
está pasando mal y la pobreza se está perpetuando. ¿Y sabe 
por qué se perpetúa? Porque ustedes ni saben ni quie-
ren crear empleo. Pero es que ni empleo ni dan las ayudas 
cuando toca, señora Mas. Porque, si ese es el legado que 
llevan ustedes sobre las espaldas, para estar orgullosa 
mucho no es .

En dependencia y en Renta valenciana de inclusión, en fin… 
El Síndic de Greuges, que no nosotros, no deja de recordarle 
a su conselleria que pague en tiempo y forma, y que se dote 
de los medios materiales y personales que necesita. Y es 
que un total de 4.111 personas han fallecido, solo durante 
el 2021, en la Comunidad Valenciana, 11 personas al día 
esperando las ayudas de dependencia . Y ustedes se sien-
ten tan orgullosas, señora Mas. Se está tardando hasta dos 
años en resolver las solicitudes de Renta valenciana de inclu-
sión, cuando el plazo legal que pusieron ustedes mismos era 
de seis meses. Dos años tienen a la gente esperando para 
poder cobrar ayudas de subsistencia básica. Y es que yo me 
pregunto: ¿a quién venían a rescatar ustedes, señora Mas? 
¿Qué va a hacer para agilizar la tramitación de esos expe-
dientes de dependencia y de la Renta valenciana de inclu-
sión? ¿Cuál es su plan, señora Mas?

Y sabemos que hacen falta recursos, lo sabemos, pero es 
que los tienen. Es que lo que no entendemos muy bien es 
cuál ha sido la gestión de esa conselleria. Es que usted lo ha 
dicho, es que en el 2015 el presupuesto era de 837 millo-
nes, y ahora cuenta con casi 2 .200 . Ha aumentado el presu-
puesto nada menos que un 262 %. Y que no es que a noso-
tros nos parezca mal, señora Mas, estupendo . La pena es 
que ese aumento de presupuesto no se ha traducido, ni por 
asomo, en una mejora de la situación de los vulnerables en 
esta comunidad . (Aplaudiments) Porque, como casi siem-
pre con ustedes, esto no es un problema de recursos, es un 
problema de gestión. Y solo espero que no eche la culpa –o 
esperaba, porque sí que se la ha echado– a dos cosas: a la 
infrafinanciación de Madrid, que entonces lo que tendrían 
que hacer ustedes es ir allí y pedirla, y ponerse la camiseta, 
que para otra cosa bien que se la ponen pronto; o la culpa 
al PP, que no digo yo que les dejara buen panorama, pero 
es que han pasado siete años ya, señora Mas. Es que ya no 
cuela .

Porque es curioso que dinero haya más que nunca y gente 
en situación de pobreza también hay más que nunca, al 
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igual que cargos de asesores, señora Mas, de esto también 
hay más que nunca. Su conselleria tiene nada menos que 15 
asesores, 12 tenía en la pasada legislatura, 15 esta. ¿Dónde 
quedaron esos dos asesores que decía la señora Oltra que 
era suficiente, cuando estaba en la oposición, para poder 
gobernar? ¿Va a hacer usted recortes en asesores, señora 
Mas? Porque a lo mejor sería una manera de demostrarnos 
que tiene usted otro talante.

Y ahí me quiero detener. ¿Qué va a hacer con ese alto cargo, 
o más bien alta carga, que, desde luego, no merece osten-
tar el cargo que ocupa? Me refiero, señora Mas, a que, desde 
Ciudadanos, exigimos el cese inmediato de Rosa Molero, 
directora general imputada por encubrir unos abusos sexua-
les a una menor tutelada, que, mire por donde, reconoce 
haber tomado partido en la apertura de una investigación 
parajudicial en la que desacreditaron a la víctima abusada y 
empatizaron con el agresor. ¿Va a cesarla, señora Mas, o va a 
mirar hacia otro lado, como hacía la señora Oltra?

Y seguimos . La situación de nuestros mayores: suspenso . 
La Comunidad Valenciana, y usted lo sabe, está a la cola 
de España en plazas de residencia por habitantes . El crite-
rio fijado por la OMS es de cinco plazas por cada 100; la 
media española, 4,19. Usted lo sabe mejor que yo, la ratio 
en la Comunidad Valenciana, 2,9. Residencias que han cons-
truido durante su mandato: cero. Residencias que me atrevo 
a decir que van a construir antes de que acabe su mandato: 
cero. Residencias que van a construir antes de que acabe el 
periodo de vigencia del plan Convivint: pinta a que cero, y a 
ver si, con suerte, para el 2025 terminan la de Sant Mateu, 
que llevan seis años con ello. (Aplaudiments)

Señora Mas, nosotros negociamos con usted los presupues-
tos del 2021, y usted, que estaba por aquel entonces en 
la comisión de economía, tuvo un papel importante, se lo 
reconozco, en cerrar un acuerdo con nosotros para intentar 
conseguir esas 2 .000 plazas de residencia de tercera edad 
que hacían falta. Obviamente, Oltra incumplió, y, siendo 
justos, nosotros no le vamos a pedir que haga usted, en 
menos de un año, lo que su predecesora no ha hecho en 
siete, pero sí le vamos a pedir que siente los cimientos para 
la creación de esas plazas, que son tan necesarias para nues-
tra comunidad .

Y aquí me quiero detener en un tema que preocupa al 
sector, ha hablado usted también antes de él, es el decreto 
de tipologías en los servicios sociales. Un decreto, a día de 
hoy, inasumible, porque no podemos asumirlo con los núme-
ros de nuestra comunidad. Un decreto que no cuenta con 
una memoria económica detrás, cuya aplicación puede enca-
recer hasta mil euros más al mes una plaza que no sabemos 
quién lo va a pagar, si lo van a pagar los usuarios o lo va a 
pagar la administración. Un decreto que establece requisitos 
de ratio y de espacios superiores a los que pide el ministe-
rio que, de verdad, sobre el papel suena muy bien, pero que 
no lo podemos asumir, y usted lo sabe, señora Mas . Pero es 
que, además, está aumentando, con el déficit que ya tene-
mos de plazas, que las empresas inviertan en la Comunidad 
Valenciana para construir . Pérdida de plazas, señora Mas, 
que no nos podemos permitir, porque si ustedes construyen 
y no dejan que las empresas lo hagan, ¿de dónde vamos a 
sacar esas 22.000 plazas que nos hacen falta para poner en 
marcha este decreto? ¿Me puede contestar a esa pregunta, 
señora Mas?

En resumen, no voy a finalizar sin hacer mención al mayor 
bochorno que hemos asistido en la historia política reciente 
de esta comunitat, los centros de menores . Esta mañana nos 
hemos despertado con dos nuevas noticias. No sé, señora 
Mas, si en este tema también va usted a reivindicar el legado 
de la señora Oltra. Un caso que sacó a la luz cómo la conse-
lleria de igualdad se puso del lado del verdugo y no de las 
víctimas. Y no lo digo yo. Lo dijeron seis magistrados, la 
fiscalía y, lo más importante, lo dijo una niña a la que no 
creyeron .

Ustedes defendieron al abusador, porque ustedes siempre 
lo han tenido claro: no todas las mujeres merecen su protec-
ción . Las de este lado no la merecemos nunca . Ustedes solo 
defienden a las suyas. (Aplaudiments)

A día de hoy, estamos aún esperando una palabra de perdón, 
de disculpa o de condena . ¿Seguimos esperando, señora 
Mas? Pero es, como ya han dicho aquí, no es solo el caso 
de Maite, que nos conmocionó a todos. Perdón, a todos no. 
Nos conmocionó a los de esta bancada; los de esta, ni se 
inmutaron .

¿Qué vamos a hacer con los casi doscientos casos de abusos 
que ha desvelado el Síndic de Greuges? ¿Qué va a hacer 
para evitar la comisión de abusos a los más vulnerables? 
¿Qué va usted a hacer para dar cumplimiento a los protoco-
los que los centros de menores?

Ojalá me equivoque, pero en su segunda intervención, 
señora Mas, yo espero que cambie el «soc molt de Mónica» 
de la famosa fiesta a la mujer que defiende a las mujeres, 
que es lo que tendría usted que hacer. ¿De quién es usted, 
señora Mas, de Mónica Oltra o de la gente a la que venía a 
defender?

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Intervindrà, en nom del Grup Parlamentari Popular, la 
il·lustre diputada Elena Bastidas.

La senyora Bastidas Bono:

Muchas gracias, señor presidente .

Señora Mas, en primer lugar, ¿cómo no?, enhorabuena por 
su nombramiento .

Sin duda, asumir responsabilidades tan altas es importante 
para usted. Pero de lo que aquí se trata y realmente lo único 
relevante si el nombramiento, su nombramiento es bueno 
para la sociedad valenciana en su conjunto y, particular-
mente, para los más vulnerables.

Y después de escucharla, tanto en sus declaraciones y entre-
vistas de estos días como hoy aquí en su intervención, no lo 
es. Y créame, señora Mas, que no es algo personal. Es que 
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usted acaba de confirmar también con sus palabras que en 
Compromís, en el tripartito siguen sin entender ni querer ver 
lo que ha pasado y por lo que usted está hoy aquí sentada.

Por eso insiste en el error, lanzando inmerecidas loas a la 
señora Oltra y ni una sola palabra, ni un gesto de afecto, 
de solidaridad, de empatía a Teresa, la única y verdadera 
víctima, a la que ustedes a día de hoy siguen persiguiendo 
hasta en el paritorio . (Aplaudiments)

Y además hemos conocido un nuevo caso de una menor 
tutelada, y espero que no se repitan errores del pasado. Por 
lo tanto, máxima credibilidad y máxima protección. Y es que, 
señora Mas, nada cambia. Allá usted si ha decidido que la 
mujer vulnerable no debe contar con su apoyo, porque usted 
se lo prefiere dar todo a la mujer con mucho poder.

Señoría, usted es consciente de que de su actitud, impulso 
y políticas públicas dependen esperanza, vida y futuro de 
miles de personas en esta comunidad . Sin embargo, solo 
viene a ofrecernos falta de entusiasmo, porque manifiesta 
un deseo de temporalidad, repitiendo que su predecesora 
dimitida volverá; nos ofrece insistir en los mismos erro-
res de gestión con las consecuencias negativas que ahora 
le detallaré, y nos ofrece –debe ser marca de la casa– más 
propaganda, más retórica de buenas intenciones, más 
humo, a pesar de que la realidad les desmiente –también, 
le detallaré .

Y si a eso, señoría, le añadimos que estamos a meses de un 
proceso electoral, podemos concluir, por tanto, que se nos 
presenta aquí para hacerse cargo de la política social en un 
momento de emergencia social una consellera que se auto-
define de transición y que trabajará más pendiente de la 
puerta que de los problemas reales.

Pero los más vulnerables no pueden ser víctimas colatera-
les de los problemas internos de Compromís o del tripartito. 
Necesitamos liderazgo, necesitamos rectificación de erro-
res, que se escuche a los colectivos y a la oposición para dar 
impulso a políticas eficaces, como le decía, en un momento 
tremendamente importante .

Y está claro, por sus palabras de una total autocomplacencia 
en políticas sociales, que no lo va a hacer. Lo hemos visto, 
por ejemplo, cuando habla de Ucrania, cuando tienen a 
muchísimas familias teniendo que marcharse a un país inva-
dido y en guerra porque ustedes no los están atendiendo.

Y vamos a hablar en serio de la herencia recibida, desmontar 
ese «Matrix valenciano» que usted ha pretendido describir 
en su intervención: más de un millón y medio de valencianos 
en riesgo de pobreza o exclusión social, es decir, el 30,3 % 
de la población general, la segunda comunidad autónoma 
del conjunto del país en pobreza extrema; casi el 40 % de 
los menores… –escúcheme bien– de los menores de diecio-
cho años en la Comunidad Valenciana están en riesgo de 
pobreza –fíjese que en un año ha aumentado 26.000 meno-
res más.

Hay más, Señora Mas: el 62,5 % de los hogares de la 
Comunidad Valenciana sufren ya algún tipo de exclusión tras 
la pandemia; el 44 % de los mayores valencianos es pobre 
y, además, ustedes, el gobierno feminista…, la pobreza en 
nuestra tierra tiene rostro de mujer.

Y ¿qué hacen ustedes para revertir y combatir esta dramá-
tica situación? Yo se lo diré, recortar. Ya lo hicieron en el año 
2020, recortando la Renta valenciana de inclusión un 5,5 %. 
Y a este recorte del 2020 le añadimos la pérdida del 50 % 
del poder adquisitivo de los titulares de la Renta valenciana 
de inclusión por el IPC desbocado . Se disparan las colas del 
hambre; las entidades que les atienden sin su ayuda, sin 
ayudas, sin recursos públicos para poder atender a los más 
vulnerables, y ustedes, mirando la pobreza desde el coche 
oficial. Y si ustedes hubieran hecho algo, ya hubiesen podido 
salvar de la pobreza a más de treinta mil valencianos.

Pero es que tampoco cubre el Ingreso mínimo vital, que ha 
sido un fracaso. Menos del 1 % de los hogares que lo piden 
hoy…, hoy no está llegando. No está llegando. Hace un año 
que ustedes anunciaron el convenio de cogestión y, a fecha 
de hoy, sigue sin llegar, estando nuestra comunidad agra-
viada y ninguneada una vez más por el Gobierno de España.

Y, señora vicepresidenta, habla de recursos. Si es que es 
verdad que los tiene, pero para lo que les interesa.

Hablemos de dependencia, por ejemplo, que usted ha sacado 
mucho pecho. Es verdad que habla de 127.478 beneficiarios. 
Y eso es verdad, pero ¿a qué precio, señora Mas?

Tienen ustedes el triste honor de que en mayo, el último 
dato publicado, el 20,7 % del total de las prestaciones es 
para cuidados familiares. Estamos en el 62 %. Y esto significa 
que ahora sí, que ustedes están ahorrando. Ahorran el 66 % 
de las prestaciones, incumpliendo lo establecido en la ley 
de dependencia. Esa dependencia de bajo coste que uste-
des han implantado en la Comunidad Valenciana. Y es que 
además estamos a la cola de la teleasistencia, y el servicio de 
ayuda a domicilio más de 14 puntos por debajo de la media 
nacional .

Y mire, tengamos un recuerdo. Yo quiero recordar a todos 
los abuelos, también a la abuela de mi compañera Marisa 
Gallo, que ayer falleció sin cobrar la dependencia. Más 
de treinta y seis mil valencianos con Compromís se han 
muerto sin hacerles justicia –la izquierda, Compromís, en la 
Comunidad Valenciana . (Aplaudiments)

Y es que, señora Mas, tiene que parar, tiene que parar inme-
diatamente de resolver de manera general estas prestacio-
nes no profesionales y apostar por la atención domiciliaria, 
que era también uno de los objetivos de ese plan de choque, 
que ustedes, por cierto, también han incumplido.

Y debería alzar la voz contra el gobierno socialista de 
Sánchez, que también nos está maltratando en materia de 
dependencia. Estamos en el 14,86 %. Somos los penúltimos 
peor financiados, y es que ustedes ni gestionan ni reclaman 
lo que les pertenece a los valencianos, más de seiscientos 
millones de euros en dependencia .

Y es que los mayores, señora Mas, no han sido una priori-
dad para ustedes. No le voy a relatar lo que ha ocurrido en 
pandemia, tampoco en el trágico incendio de la residen-
cia de Moncada, que, por cierto, todavía no han dado expli-
caciones de la incapacidad de ofrecer nuevas infraestructu-
ras sociales, listas de espera para residencias, no crear plazas 
públicas residenciales . Ese es su triste balance, no crear 
plazas públicas residenciales .
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Y lo más doloroso es que no nos espera un futuro dema-
siado esperanzador . Con casi ocho años de gobierno, cero 
residencias públicas, cero centros de día públicos, cero 
centros de noche y ni una sola plaza pública nueva .

Y a esto le tenemos que añadir, señora Mas, la falta de 
gestión, los enriquecimientos injustos, las adjudicaciones… 
voy a calificarlas de «curiosas», adjudicaciones «curiosas» –
escúcheme bien– que ustedes han hecho en materia de resi-
dencias en los últimos meses.

Con ustedes, señora Mas, los datos –cualquiera de 
ellos– están empeorando. Le voy a dar uno, ya que usted 
ha hablado de plazas residenciales . Hoy la Comunidad 
Valenciana tiene 194 plazas residenciales menos que en 
2018 y tiene 494 plazas menos que en 2010. Tenemos un 
déficit de 23.000 plazas residenciales y ustedes, encima, 
criminalizando a la empresa privada y malgastando o 
gastando deficientemente los recursos públicos. Fíjese, 37 
millones invertidos en ocho años del Botànic en residencias 
frente a casi nueve mil millones de euros de presupuesto.

Y también tiene que hacer justicia y compensar al sector 
de la discapacidad. Nosotros lo hemos dicho y es que uste-
des siguen sin hacer nada. Y se les tienen que atender como 
merecen . Elaborar de una vez por todas un plan integral de 
actuación para la discapacidad con recursos y también con 
acciones, y resarcirles de los intereses de los créditos que 
han tenido que solicitar al IVF, que por su mala gestión no 
puede suponer un castigo más para los más vulnerables. No 
puede ser que se les utilice, en definitiva, señora Mas, para 
financiar a su conselleria .

Y me detengo en las personas con TEA, porque también 
están sufriendo recortes en los últimos años. Recortes 
que han ido agravándose en los últimos tiempos. Lo pudi-
mos comprobar la semana pasada rechazando la izquierda 
una PNL que pedía que pudiera atenderse mejor a este 
colectivo. Hicimos una llamada de alerta porque se esta-
ban retirando apoyos y recursos en los centros educati-
vos. Y advertimos que se estaban dando de alta en los CAT 
a niños de hasta tres años, porque las listas de espera son 
insoportables y porque además han sido ustedes incapa-
ces en dos años de crear una sola plaza pública de atención 
temprana .

Y hoy escuchándole a usted, sin ninguna referencia a las 
personas con TEA, es un auténtico mazazo para todos estos 
niños que esperaban de su consellera una palabra de aliento .

Señoría, con el mayor presupuesto en la historia que decía 
su antecesora… han sido incapaces de sacar a la Comunidad 
Valenciana del peor ranking posible: la segunda comunidad 
con mayor tasa de víctimas por violencia de género por cada 
1.000 mujeres, 5 puntos por encima de la media nacional y 
creciendo cada año .

Lo mismo pasa con los delitos sexuales. Si en el 2015 ronda-
ban los novecientos; hoy, según los datos del ministerio, en 
2021 cerramos con 2.173.

No se trata, por tanto, de cantidad de recursos, sino que se 
trata de gestión y políticas implantadas. ¿Piensa usted por 
fin establecer mecanismos de efectividad, de evolución de 
las medidas del pacto de violencia de género?

Y ustedes han convertido a la comunidad valenciana en 
un territorio hostil para los jóvenes, señora Mas. Más de la 
mitad de los jóvenes están en riesgo de pobreza o exclusión 
social, y la emancipación juvenil ha pasado de ser en el 2010 
una de las de mayor porcentaje de toda España a estar en la 
cola con ustedes, con la izquierda.

Y si hablamos de menores, de los más vulnerables, los tutela-
dos por la administración, el horizonte no es más halagüeño. 
Tenemos inquietud por lo que está ocurriendo gracias a la 
denuncia del centro de menores de Dénia; tenemos inquietud 
de lo que pueda estar pasando en los centros de menores en 
la Comunidad Valenciana, y el desastre en la gestión, señora 
Mas, lo mire por donde lo mire: llamadas de atención conti-
nuas del síndic, preocupación de la fiscalía. Situación alar-
mante, caótica, incierta del conjunto de los centros de meno-
res de la Comunidad Valenciana . Y usted ha sido incapaz de 
ofrecer hoy a la sociedad valenciana ni una simple solución.

En fin, tiene mucha tarea por delante, senyora Mas, mucha. Lo 
que no tiene es ni tiempo ni ganas. Tiene tres leyes pendien-
tes de tramitar; dos decretos, el de tipologías y del de aten-
ción temprana, con una fuerte contestación social y una 
enorme, enorme preocupación; incumplimientos como el de 
la equiparación salarial; falta de personal en las residencias.

Mire usted la residencia de Carlet, de nuevo . No se podía 
saber, ¿verdad?, que en verano la gente se va de vacacio-
nes . Sigue sin personal la mayor residencia pública de la 
Comunidad Valenciana .

Y esta es la cruda realidad de la herencia que deja la señora 
Oltra y no la que le maquillan sus asesores, de esos que se 
multiplican como los panes y los peces, que prometieron 
dos en campaña y ya llevan veintiuno. Y usted nos propone 
persistir con las mismas políticas fallidas, eso sí, con los 
mismos asesores. Y cuando se tiene esa herencia y esta-
mos en un momento de emergencia social y con un futuro 
incierto, el gobierno valenciano no nos puede ofrecer más 
de lo mismo . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Continuarem coneixent la posició dels diferents grups parla-
mentaris . Ara, en nom del Grup Parlamentari Unides Podem, 
té la paraula la il·lustre diputada Irene Gómez .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Gómez Santos:

Gracias, presidente .

Buenos días, señorías .

Buenos días, miembros del Consell .

Buenos días, vicepresidencia y consellera de Igualdad y 
Políticas Inclusivas.
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En primer lugar, quería agradecer la predisposición que tiene 
usted para comparecer en las Corts Valencianes cuando 
lleva tan poco con la responsabilidad de unas de las conselle-
rias que más complejidad entraña y que mayor volumen de 
trabajo requiere por la cantidad de materias y ámbitos de los 
que es responsable.

Para empezar, quería dedicar parte de mi intervención a un 
tema que desde mi grupo parlamentario consideramos esen-
cial y que representa una parte muy importante de las polí-
ticas sociales en nuestro presente y, sobre todo, que tendrá 
un impacto mayor en el futuro. Hablamos de una parte 
fundamental del cuarto pilar del estado del bienestar: la 
atención a la dependencia .

El pasado 28 de junio, el Consejo Territorial de Servicios 
Sociales y del Sistema para la Autonomía y la Atención a 
la Dependencia llegó a un acuerdo sobre la implementa-
ción de criterios comunes de acreditación y calidad de los 
centros y servicios del sistema para la autonomía y aten-
ción a la dependencia . Se trata de un acuerdo alcanzado por 
la Comunitat Valenciana junto al Ministerio de Derechos 
Sociales y Agenda 2030, y otras comunidades autónomas, 
acuerdo que pretende mejorar y caminar hacia un nuevo 
modelo de cuidados de las personas mayores que coincide 
con la senda iniciada por el gobierno del Botànic en el año 
2015.

Porque en nuestro país ha existido un gran déficit y un 
desinterés por las familias respecto a la atención a la depen-
dencia como consecuencia de las políticas ejecutadas por 
los gobiernos de la derecha, que han priorizado el inte-
rés del sector privado tanto en la nuestra comunitat como 
a nivel estatal, y desde hace años intentamos revertir ya 
que constituye el derecho individual y universal de aten-
ción a las familias, especialmente a las personas mayores y a 
las personas en situación de dependencia . Es una exigencia 
de la ciudadanía que va en aumento y que debemos abor-
dar para asegurar la igualdad, la cohesión y el bienestar del 
conjunto de la sociedad, porque una sociedad que cuide 
de sí misma será una sociedad más justa y digna. Y aquí me 
gustaría resaltar el gran avance en dependencia: las perso-
nas que ahora se encuentran dentro del sistema de atención 
a la dependencia han pasado de 41.955 en julio de 2015, a 
126.565 en junio de 2022.

Este acuerdo, aunque no haya tenido la trascendencia 
mediática que merece tras las lecciones que nos ha dejado 
la pandemia, es uno de los acuerdos más importantes de 
toda la legislatura y supone un apoyo a las personas que 
necesitan cuidados, un apoyo también a las familias y una 
manera de frenar las residencias masificadas con el objetivo 
de garantizar una existencia digna y autónoma para todas 
las personas, independientemente de los niveles de renta de 
cada una de ellas .

De esta manera, el futuro al que nos dirigimos pretende 
poner límites al tamaño de las nuevas residencias y ofrecer 
a las personas mayores unos centros que se parezcan cada 
vez más a un hogar, a partir de un tope de plazas, según el 
tipo de población en el que vivan, aumentar el porcentaje 
de habitaciones de uso individual para que estas personas 
puedan conservar su intimidad y, sobre todo, incrementar 
las ratios de personal para que tengan unos cuidados sufi-
cientes, adecuados y de calidad. Además, el nuevo modelo 

también aspira a mejorar la atención domiciliaria y la telea-
sistencia con más personal y recursos para que podamos 
vivir en nuestras casas el mayor tiempo posible.

En este sentido, tal como recoge el acuerdo suscrito, nues-
tra comunitat dispone de un periodo de nueve meses para 
adecuar nuestra normativa autonómica a los compromi-
sos y exigencias adquiridos. Por ello, señora vicepresi-
denta, queríamos saber cuál es el estado de está adaptación 
normativa al nuevo modelo de residencias y qué calendario 
hay establecido desde la conselleria para dar cumplimiento a 
los plazos previstos en el mismo .

En otro orden, como ya sabe, vicepresidenta, el gobierno 
central aprobó el pasado martes el Plan de acción para la 
implementación de la Garantía infantil europea, desde el año 
2022 al año 2030, que supone uno de los principales instru-
mentos del pilar de asistencia y apoyo a la infancia enmar-
cado en la estrategia de la Unión Europea . Se trata de una 
recomendación del Consejo de la Unión Europea con el 
objetivo de garantizar que todos los niños, niñas y adoles-
centes europeos tengan acceso a la educación, al cuidado 
infantil y de actividades extraescolares, asistencia sanitaria, 
vivienda adecuada, al menos una comida saludable por día 
lectivo y una alimentación saludable.

Usted, en su intervención, hablaba de colocar en el centro 
de las políticas la pobreza. Precisamente, señora Mas, este 
plan de acción se estructura en España en tres ejes: la lucha 
contra la pobreza infantil y el refuerzo de la protección social 
de la infancia y la adolescencia, universalización de los dere-
chos sociales mediante el acceso y disfrute a servicios esen-
ciales de calidad, accesibles e inclusivos, y promoción de la 
equidad territorial, entornos protectores igualitarios, inclu-
sivos y participativos. Además, el plan se compone de cinco 
objetivos y más de ochenta medidas concretas.

La pobreza en la infancia, la pobreza que sufren los niños, 
las niñas y los adolescentes, responde a la carencia de ingre-
sos en sus hogares, a las dificultades de acceso a los servi-
cios básicos y a otros factores vinculados con la discrimina-
ción y la exclusión .

Desde Unides Podem vemos como una gran oportunidad los 
fondos que se incorporarán para aplicar la Garantía infantil 
europea ya que dicho plan contiene medidas que mejorarán 
la vida de nuestros niños y niñas y garantizarán los derechos 
de la infancia, algo que nos permitirá mitigar las consecuen-
cias de la crisis pandémica y de la guerra en la economía 
de los hogares más vulnerables, una economía que se está 
viendo ya resentida.

Por otra parte, vicepresidenta, según el Instituto Nacional 
Estadística, respecto a la distribución de los ciudadanos 
extranjeros inscritos en el padrón, la Comunitat Valenciana 
es la tercera autonomía con mayor número de pobla-
ción extranjera que concentra, llegando al 15,3 %. Estamos 
hablando de más de setecientas setenta y seis mil perso-
nas, es decir, casi una sexta parte de la población de toda la 
comunitat .

Por ese motivo, desde Unides Podem creemos que los 
derechos de las personas con otras nacionalidades deben 
tener una especial atención por parte de la Generalitat 
porque, además del desarrollo de un marco constitucional 
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que responde a la realidad migratoria desarrollado por la 
Estrategia valenciana de migraciones, es necesario estudiar 
la realidad de la movilidad humana que incluye a las perso-
nas migrantes, a las personas solicitantes de asilo y a perso-
nas refugiadas.

Se debe hacer especial hincapié en el estudio de la integra-
ción y la convivencia en los diferentes territorios de la comu-
nitat y los diferentes ámbitos con los que dicha movilidad 
humana se relaciona, como la salud, la educación, trabajo y 
vivienda, vida comunitaria, ofreciendo claves para potenciar 
la cohesión social y la plena inclusión de la población inmi-
grante y de los solicitantes de protección internacional .

Como ya sabe, consellera, desde Unides Podem propusi-
mos una iniciativa en el año 2021 donde solicitábamos a la 
conselleria que estudiara la posibilidad, en primer lugar, de 
crear un órgano de participación autonómico que contará 
con asociaciones de inmigrantes; también pedimos la crea-
ción de una cátedra interuniversitaria para la investigación 
y la formación en el ámbito de la movilidad humana que 
comprenda las migraciones, el asilo y refugio, y que la defi-
nición de estas áreas temáticas de trabajo se negociara con 
las universidades que formaran parte de la cátedra, teniendo 
como referencia siempre la Estrategia valenciana de migra-
ciones de la Comunidad Valenciana . Respecto a esta cues-
tión, su antecesora, la señora Mónica Oltra, nos informó de 
que durante el presente año se trabajaría conjuntamente 
con las universidades públicas valencianas para posibili-
tar la creación de esta cátedra, también nos indicó que se 
había trasladado la propuesta a las universidades implica-
das a través de los correspondientes vicerrectorados con los 
cuales se gestionan los convenios, pero todavía quedaban 
muchas tareas por realizar . Por tanto, nos gustaría conocer la 
evolución sobre esta cuestión.

Ya, para acabar, vicepresidenta Mas, la inflación nos golpea y 
nos golpea duro, y hemos de continuar implementando polí-
ticas públicas con medidas para cuidar a las personas, en 
especial a las más vulnerables. Las medidas deben llegar a 
todos los hogares, a todas las personas, porque venimos a 
rescatar personas, señora Mas, no a rescatar bancos, como 
han hecho otros .

Como bien dice usted, vicepresidenta, desde el gobierno 
del Botànic se ha actuado y se sigue actuando para supe-
rar la políticas depredadoras de la derecha que precedie-
ron a este gobierno progresista . Yo, desde mi grupo parla-
mentario, Unides Podem, le deseo una buena gestión y que 
cuente con nosotras siempre; siempre que se trate de cuidar 
y proteger a las personas, en especial a las sectores de la 
población más vulnerables.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

És el torn del Grup Parlamentari Compromís, i té la paraula 
l’il·lustre diputat Carles Esteve .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Esteve Aparicio:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Aitana, senyora Mas .

Fa uns dies, vaig poder estar en el seu primer discurs com a 
vicepresidenta i em va sorprendre molt gratament . Reconec, 
i ho ha de saber tot el món, que vosté afronta una tasca tità-
nica, botànica, especialment complexa i amb un grau d’en-
trega personal que molta gent mai sabrà.

Supose que a molta gent, supose que a molta gent no li inte-
ressa pensar en vosté o amb nosaltres com a persones; és 
més fàcil atacar a algú quan està absolutament cosificat, i 
sé, soc conscient que en pocs dies ja ho ha sabut vosté en 
primera persona. És per això que hui tampoc li donaré l’en-
horabona i li vaig a tornar a donar les gràcies per acceptar 
aquest repte, igual que hui tornar a dir·li·ho, per a donar·li 
les gràcies a la senyora Oltra per haver acceptat eixe repte 
durant set anys, gràcies a les dos . Gràcies a les dos per lide-
rar també a tot un equip que, moltes vegades en l’ombra, 
s’ha deixat cada gota de suar en millorar la vida de totes les 
persones, les nostres també, han sigut un exemple, especial-
ment en els pitjors moments de la pandèmia on se va preci-
sar molt clarament una gestió protectora que ha salvat, ha 
salvat milers de vides, i ha ajudat a moltíssima gent. Gràcies. 
Mentre a Madrid la senyora Ayuso era capaç de jugar a ser 
Déu, decidir qui anava a un hospital i qui no, ací ens deixà-
vem la pell per a salvar a cada u .

La llibertat se pareix molt més a no tindre por i a poder deci-
dir què volem fer, que no a fer·se canyes en un bar.

I és gràcies a estos últims anys que ara els valencians i les 
valencianes tenim un sistema de serveis socials que és una 
veritable quarta pota, que fa que no caiga l’estat de benestar.

Fa poc era impensable parlar d’açò. Ens avergonyíem d’un 
president que deia sense cap rubor, sense cap rubor, que la 
dependència no era viable. No fa massa temps d’això. Era 
«eme punto» Rajoy o Mariano Rajoy, com el coneixem la 
majoria .

Ací, el Botànic i les polítiques valentes centrades en les 
persones ja fan que la dependència arribe a més de vint·i·
sis mil persones; hem passat de la indignitat absoluta i aban-
donar 17.000 expedients, que també eren persones, sense 
tramitar en una caixa en un armari, a estar ben a prop, ben a 
prop, de la plena atenció. I som, hem sigut, la comunitat que 
més persones ha incorporat al sistema durant la pandèmia, 
quan més tocava fer·ho.

Clar que hi ha (inintel·ligible) senyora Quiles, reivindicar i el 
continuarem reivindicant com ho féiem abans.

En més d’un debat, des de la bancada de la dreta, se’ns ha 
tirat en cara que ara tenim més pressupost per a serveis 
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socials i per a sanitat, clar que en tenim més. En política 
venim a prioritzar unes coses sobre altres, i ací hem tingut 
molt clar que veníem a prioritzar a les persones, a totes les 
persones . Per això el Botànic, ara, com bé ha dit vosté, inver-
tix fins a tres vegades més en cuidar a les persones més 
vulnerables i en reduir les desigualtats, i pese a qui li pese, li 
moleste a qui li moleste; hem vingut a això.

I és gràcies a eixe pressupost que som l’autonomia que 
oferix la quarta millor renda d’inclusió. Jo estic orgullós 
d’això. Clar que hi ha llegat que reivindicar, clar que hi ha 
política que continuar fent, senyora Quiles, i no ens podem 
conformar.

Açò no farà que deixem de treballar, ho tinc molt clar, 
perquè en un horitzó, espere que no molt llunyà, esti-
guem aprovant, probablement ací no, però sí en el Congrés, 
una renda bàsica universal, que reforce eixa llibertat de la 
qual parlava abans, la de no dependre de ningú per a viure 
amb dignitat, perquè ens ho mereixem només pel fet de 
ser persones. Eixa és la llibertat que volem, no la de fer·se 
canyes, no trobar·se amb no sé qui no sé on…

Si alguna cosa ha deixat clara aquesta nova forma de fer les 
polítiques socials, és la vocació municipalista que ha tingut. 
És molt fàcil dir que la política municipal és la que més ens 
importa, però el que toca és fer que això siga possible. I esta 
conselleria ho ha fet, per això s’ha impulsat eixa política de 
proximitat en polítiques reals com el contracte programa, 
que vosté ha nomenat també. Una forma de generar estabi-
litat en els equips de base d’atenció primària de cada ajun-
tament que, fins i tot, ha acabat per convéncer el mismí-
simo ajuntament d’Alacant . Eixe ajuntament on el tàndem 
Barcala·Mazón, que és capaç de posar multes a les persones 
per no tindre sostre (aplaudiments), és capaç de fer açò… Un 
ajuntament que entenia la política social del municipi com 
tirar a pràcticament tota la plantilla cada any, ha signat este 
contracte programa . Benvingudes, senyories del PP, benvin-
gut senyor…, benvingut senyor a la bona política.

Cal dir·ho molt alt. És difícil reconéixer que el Botànic fa les 
coses bé, és difícil, jo ho entenc. I si podem estar orgullosos 
d’una cosa és que les polítiques socials s’han convertit en un 
autèntic motor econòmic, ho ha dit vosté també, i de crea-
ció d’ocupació: més de vint·i·set mil llocs de qualitat, treba-
llen més persones en els serveis socials que en la Ford. Eixa 
és una dada que és interessant. I a més estos 27.000 llocs 
de treball no són deslocalitzables, no se n’aniran a Xina, i 
tampoc mai els podran fer ni algoritmes ni robots, els faran 
persones que cuidaran d’altres persones, i tampoc depenen 
de decisions que se prenen en un despatx en Washington ni 
en Madrid, se decidixen ací . (Aplaudiments)

Amb açò, amb açò també podem dir que les polítiques 
socials influïxen sobre una de les majors preocupacions de la 
població, que és tindre treball.

També ha sigut este govern el que ha situat d’una vegada 
per totes les persones joves en el centre amb el desplega-
ment de la Xarxa Jove. Si tirem enrere, jo crec que és un 
exercici important saber d’on venim per a poder decidir cap 
on volem anar, hem de recordar un Ivaj, l’Institut Valencià 
de la Joventut, que es dedicava a convertir·se en una agèn-
cia de viatges, per un costat, i en una agència de col·locació 
de les Noves Generacions del Partit Popular, per altre costat. 

Ara tenim una Xarxa Jove que fa política jove, en persones 
joves, en el territori, en cada poble, en el carrer, on està la 
gent jove, no en despatxos del Partit Popular.

Senyora Mas, sé que vosté no tindrà molt de temps per a 
obrir nous fronts i nous melons i que els que ja estan oberts 
són incomptables, ho ha dit també. Però sí que li vull assen-
yalar alguns dels reptes que considere clau per als mesos 
que vénen i que la majoria ha anomenat o tinc clar que té en 
el seu horitzó .

Mire, tenim una de les millors rendes d’inclusió de l’estat . 
Això és un orgull en quanties i en abast, especialment pels 
mòduls que la complementen. Ací el repte ha de ser conti-
nuar reduint la burocràcia, facilitar la resolució dels expe-
dients. Tenim un esforç notable en la ciutat de València que 
ha funcionat, i una realitat que fa mesos pareixia impensable 
a dia de hui està funcionant. Jo convide a la resta de muni-
cipis a fer eixa política, perquè és important, i facilitar una 
administració més àgil i capaç. Entenc que ací cal un esforç 
col·lectiu perquè hem de superar el sostre que suposen les 
taxes de reposició i la necessitat de muscular una miqueta 
més, muscular, els nostres sistemes públics . No ens podem 
oblidar que, a més de ser l’autonomia pitjor finançada, som 
la segona autonomia que té menys funcionaris, i això és un 
handicap molt complex .

En segon lloc, el pla Convivint ha de continuar avançant per 
fer realitat tota una xarxa pública d’infraestructures socials, 
pensada, ara sí, ara de veritat, per a donar una resposta a 
les necessitats de tota la societat. Indicar ací, perquè no es 
tracta de finançar places privades d’empreses amigues, com 
feia el PP de Blasco i Cotino. Hem d’apostar clarament, hem 
de continuar apostant clarament per un model de quali-
tat que dignifique cada plaça nova i vol cobrir tot el territori 
garantint que tenim la infraestructura que necessitem a vint 
minuts de casa, vint .

I, en tercer lloc, voldria destacar el decret de tipologies. 
És una cosa estranya, complexa d’explicar, i no tiraré molt, 
però, amb paraules del secretari autonòmic, és una norma-
tiva costella, ix del tronc comú, sembla secundària, però 
resulta imprescindible per a entendre el sistema públic 
valencià de serveis socials. I destaque aquest decret perquè 
és una normativa valenta, és valent, és valent, regular tot 
un sistema perquè ha generat, com és normal, perquè són 
persones humanes, moltes resistències, ha hagut molta part 
del sector que açò li ha costat. Vostés van a regular una 
cosa que jo tenia clara. I el repte d’aquest treball era superar 
estes resistències, i s’ha aconseguit, i s’han convertit en una 
oportunitat de millora, que estem en portes de vore com 
una realitat .

I encara hem hagut d’escoltar hui peròs a la millora de les 
ràtios, encara hem hagut d’escoltar hui peròs a la millora de 
les ràtios. Què passa? Que només anem a millorar la qualitat 
assistencial quan no moleste a l’empresa privada? Quina és 
la política que volem fer? Nosaltres la tenim clara.

Com a últim repte, també ha parlat vosté de la nova Llei 
d’igualtat. Jo no sé si ens donarà temps, espere que sí, 
l’esforç de les Corts estarà en què isca, no sé si ens donarà 
temps d’aprovar-la en esta legislatura . La conjuntura, la 
pandèmia han sigut moltes dificultats que solucionar i tenim 
un calendari complicat, però ens ha situat fora dels debats 
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estèrils de l’autoreferència i ens està situant en el debat 
de veritat, que és en millorar la vida de les persones. Vosté 
hui no ha parlat de qui som o com ens diem. Vosté hui ha 
parlat de millorar la vida de les kellys. I això és el que ens ha 
d’omplir d’orgull en una nova llei d’igualtat que ens ha de 
situar a totes a la mateixa altura .

I vaig a acabar en una xicoteta reflexió. Mire, fa poc un dipu-
tat de la bancada de la dreta, fent referència a Compromís, 
dia que teníem por. Jo li vaig contestar que no, i no és veri-
tat. Clar que tenim por, clar que fa por trobar·se davant d’un 
jutge sense proves. Clar que fa por escoltar els àudios de 
Ferreras contra Podem i Pablo Iglesias. Clar que fa por tindre 
a l’extrema dreta tot el dia baix de ta casa, encaputxada, 
dient·te, recordant·te que sap on vius tu i, pitjor encara, on 
viuen els teus fills.

Ser valents, ser valentes, no és no tindre por, és fer les coses 
encara que tinguem por. Sóc conscient, hem de ser consci-
ents que anem a fer política amb por, però anem a continuar 
sent valentes . Hem vingut ací a canviar la vida de molta gent .

La senyora vicepresidenta primera:

Finalitze, senyoria .

El senyor Esteve Aparicio:

Necessitem continuar amb estes polítiques valentes, li pese 
a qui li pese. I el Botànic està ací per molt de temps.

Gràcies a vosté, senyora Mas, gràcies per a assumir el repte 
de fer política valenta, encara que tinguem por.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Continuem amb el debat. I té la paraula el Grup Parlamentari 
Socialista. Hi ha dos diputades que se van a distribuir el 
temps . En primer lloc, té la paraula la il·lustre diputada Rosa 
Mustafá, per tres minuts.

La senyora Mustafá Ávila:

Gràcies senyora vicepresidenta .

Gràcies . Enhorabona, senyora Mas .

Gràcies, vicepresidenta, per la seua intervenció, que és 
una mostra evident que el Botànic, li pese a qui li pese, 
està ben viu, que el nostre govern progressista, el de la 
Generalitat, és la garantia d’una sanitat sense copaga-
ments, d’una educació sense beques per a rics que suposa 
desviar diners públics cap a qui no els necessita, d’uns 
serveis socials que no condemnen a la misèria, d’una 
política que no torne a considerar mai més a les dones 

ciutadanes de segona categoria, que no es criminalitze 
quan vulguem reivindicar la igualtat entre totes les perso-
nes, ni quan vulguem exercir els nostres drets, com la inter-
rupció voluntària de l’embaràs .

Perquè hi ha trumpistes, clar que sí, senyora Mas, però 
també està qui li obri la porta als intolerants per tal d’arri-
bar a una cadira, que no li importa vendre a les dones per a 
arribar al poder al preu que siga. I és que els Estats Units les 
dones, per exemple, han perdut un dret que estava consoli-
dat, el dret a avortar, des dels anys setanta. Però és que ací, 
aquells que volen vendre una nova imatge de moderació i 
de centrisme, mantenen el recurs d’inconstitucionalitat a la 
nostra Llei de salut sexual i reproductiva i la interrupció de 
l’embaràs. Les feministes ho sabem, senyora Mas. No hi ha 
cap dret que estiga blindat, cap, s’ha de lluitar permanent-
ment. Per això, fa un moment jo he escoltat ací tota classe 
de barbaritats, que si la violència sexual s’ha duplicat. Clar 
que sí, igual que a la resta de l’estat espanyol, però és que 
després vostés pacten amb qui nega eixa violència contra les 
dones, (aplaudiments) tots els dies, tots els dies . Però, clar, 
tenen un cap de files, un cap que no sé si és molt visible, 
eixe senyor que, en compte d’estar defensant els interessos 
dels alacantins i de les alacantines, està fent·se una espècie 
de tourné política fake que es dedica exclusivament a repar-
tir, a estendre bulos per tot arreu. Perquè s’atrevix a dir que 
no hi ha cap indicador que mostre millores respecte a 2015, 
i és tot el contrari, tot el contrari. Totes les xifres, absoluta-
ment totes les xifres assenyalen un canvi ben positiu en el 
benestar dels valencians i les valencianes .

El nostre, senyora vicepresidenta, és l’únic govern capaç de 
garantir la igualtat de drets de totes les persones en la soci-
etat valenciana del segle xxi . Cal recordar com estàvem en 
2015 i tota la feina que s’ha fet des de la conselleria, des 
de la Vicepresidència i Conselleria de Polítiques d’Igual-
tat i Polítiques Inclusives. En 2015 aquells que ara bramen 
havien relegat els drets de les dones a una direcció general 
de família, ahí estaven els nostres drets. I ara la Generalitat 
té les polítiques d’igualtat com una prioritat al més alt nivell, 
al nivell d’una vicepresidència . Gràcies .

Hi ha una altra manera de governar, senyora Mas, clar que 
sí, la de la justícia social, la nostra. Per això, senyora Mas, 
oídos sordos a curanderos y a terroristas del miedo . Ací té la 
mà estesa del Grup Socialista per a continuar debatent, per 
a continuar treballant, juntament al moviment feminista, ahí 
tenim eixe pròxim repte que serà una bona llei d’igualtat de 
la mà del moviment feminista, una bona llei d’igualtat de 
dones i d’homes .

I poc més, que se m’acaba el temps. Ànim i endavant. 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

El temps que resta, té la paraula la il·lustre diputada Laura 
Soler .

Quan vullga, senyoria .
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La senyora Soler Azorín:

Cuando pensaba en este discurso encontré una frase que 
me gusta mucho, que era: las palabras más hermosas del 
mundo son aquellas que no traducen conceptos, sino 
emociones; una de las más bonitas es bienvenida.

Debo darle la bienvenida a usted, señora Mas, como vice-
presidenta, como consellera, pero también tengo el honor de 
darle la bienvenida como alicantina. En eso coincidimos. Y sé 
que también coincidiremos, es nuestro propósito, de seguir 
mejorando la vida de los más vulnerables y de hacer visible 
lo invisible para que deje de serlo.

Usted va a pilotar una conselleria, la de Igualdad y Políticas 
Inclusivas, que es la que más ha crecido económicamente, 
sobrepasando por primera vez los 2 .000 millones de euros y 
situándose en un promedio estatal, a pesar de la pandemia y 
de nuestra injusta financiación autonómica. Eso es digno de 
resaltar .

Y ahora voy a decirle aquellos puntos en los que creo que 
tenemos que seguir trabajando duramente, que es poner en 
marcha la Ley de accesibilidad universal, tan necesaria para 
una igualdad de oportunidades, para que todas las personas 
con todo tipo de discapacidades, y no sólo con las rampas –
que ustedes saben que lo agradezco mucho–, sino en todos 
los ámbitos, podamos acceder a todos los ámbitos de la vida.

Hay que seguir coordinando tanto la Renta valenciana inclu-
sión como el Ingreso mínimo vital, pues son herramientas 
fundamentales para muchísima gente que mejora su día a 
día gracias a estos recursos, y eso marca la diferencia.

Continuar trabajando duramente para que no existan listas 
de espera en dependencia. Y una cosa que repito aquí 
muchísimo, que es trabajar por la asistencia personal y la 
PATI, que es para que la gente joven tenga autonomía y 
tengan autodeterminación desde pequeños para tomar sus 
propias decisiones. Eso es fundamental. (Aplaudiments) Y doy 
las gracias, doy las gracias desde aquí, de que esta conselleria 
haya sido pionera en toda España, porque yo, si no fuera por 
mis asistentes personales, no estaría aquí con todos ustedes. 
Muchas gracias . (Aplaudiments)

Tenemos que seguir protegiendo a las personas mayores 
que viven en residencias o en sus casas. Una sociedad digna 
tiene que trabajar siempre por las personas vulnerables y las 
personas mayores .

Tenemos que continuar ampliando la red de recursos, 
como bien está haciendo el pla Convivint y con un nuevo 
modelo mucho más cercano a los hogares, que es como 
todos queremos vivir sin horarios ni estándares dependien-
tes de macroempresas que no nos permitan tener una aten-
ción centrada en la persona y cuidando a todas las personas, 
independientemente de dónde estén. Creo que eso es muy 
importante .

Hay que continuar trabajando junto al tercer sector por todo 
el trabajo que hacen día a día para mejorar la vida de muchísi-
mas personas que permiten que nuestra sociedad sea mejor.

Y, por último, sí me gustaría hacerle dos ruegos, que es 
que hay que consignar recursos a la atención temprana y 

respetar aquello que los profesionales y las familias quie-
ran, en cuanto a la atención temprana, porque es fundamen-
tal en su desarrollo; y, como ya le escuché decir en su primer 
discurso, hay que recortar la «burrocracia», como siem-
pre digo yo, hay que recortar los plazos, es necesario, hay 
muchas personas detrás.

Y, por último, decirle que, como sabe que soy de filología, 
como dice Benedetti: «Compañera, usted sabe que puede 
contar conmigo, no hasta dos ni hasta diez, sino contar 
conmigo» y, por supuesto, con mi grupo, el grupo Socialista .

Muchísimas gracias .

Sort i encerts, Aitana . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

I ara, per donar resposta a les intervencions que s’han 
produït, en el temps que li resta a la vicepresidenta, quan 
vullga, té la paraula . (Veus)

Quan vullga, senyoria .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, presidenta .

Uf!, per on començar? A vore, comence per la senyora Vega. 
No me da usted los cien días, tampoc els esperava, la veritat, 
no els tinc, no els tinc. Vull dir, crec que he sigut honesta des 
del primer moment i he dit que tinc deu mesos i, evident-
ment, doncs, això suposa un inconvenient per a poder dur 
endavant qualsevol tipus d’innovació política en l’últim any 
de legislatura, sobretot pels procediments administratius i el 
que tarden. Per tant, no passa res que no me donen els cent 
dies, venia ja mentalitzada per a això .

Mire, l’únic que li he d’agrair és això de la cara amable, 
gràcies, però jo no he vingut ací a escalfar sillons, senyora 
Vega. I, si vosté igual me coneguera una miqueta més perso-
nalment, sabria que això de cap de les maneres serà així. 
Però, evidentment, no vaig a canviar les polítiques que funci-
onen. Evidentment, hem de millorar·les, clar que sí, però no 
puc canviar allò que funciona, no devem canviar allò que 
funciona i que tant de temps i tants anys ens ha costat cons-
truir per a millorar la vida dels valencians i de les valencia-
nes . Per tant, en eixe cas, ja té vosté la resposta .

Respecte al síndic de Greuges. Ha dit vosté que reunir·me 
amb el síndic de Greuges és un postureo . Si no m’haguera 
reunit, vosté estaria dient hui aquí que es que no se ha 
reunido usted con el síndic y no ha atendido sus peticiones y su 
necesidad de coordinarse. Vull dir, faces el que faces, estava 
clar que anava a ser un impediment. Vull dir, per a vostés no 
anaven a estar d’acord en qualsevol de les dos opcions.

Mire, jo m’he reunit amb el síndic de Greuges perquè tenim 
una quantitat de queixes que és elevada, que estem reduint 
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en l’últim any, hem reduït un 10 %, i això vol dir que s’està 
treballant. I s’està treballant, no per a no tindre queixes, sinó 
per a reduir·les al màxim. Clar que sí, si jo no fuig d’eixes 
dades, però entendrà amb mi que he d’intentar poder arribar 
a una entesa amb un dels organismes autònoms més impor-
tants i dels quals jo pense que havia d’estar en eixe despatx, 
amb el senyor Luna, i seure i parlar amb ell i vore de quina 
manera podíem coordinar més efectivament eixa comunica-
ció. Si també li pareix malament, o ho ha de titllar de postu-
reo, doncs, mire, és que jo crec que no vaig a acontentar·la 
amb res del que li diga.

Després, tres mil ancianos muertos en las residencias . Mire, jo 
em reunia amb Ángel Luna dilluns i em reunia amb Aerte el 
dimarts. I Aerte, precisament, el que em deia era en quins 
moments de la pandèmia han tingut més dificultats i parlà-
vem…, tots recordaran l’hivern de l’any anterior i el desbo-
cament que hi va haver i, precisament, va ser on més morts 
es van produir . Però precisament els d’Aerte em comen-
taven: tenim els protocols d’actuació, els tenim ja interio-
ritzats, estem actuant des de les residències per a prote-
gir els nostres majors . I no ho dic jo, no ho diu la consellera, 
ho estan dient les mateixes empreses que gestionen eixos 
centres. Per tant, estiga vosté tranquil·la que no s’està 
deixant a ningú de la seua mà i, a més, s’està treballant, colze 
a colze, amb tot el personal sociosanitari d’eixos centres per 
a millorar les condicions i evitar al màxim els contagis .

Després, ha dit vosté també que perseguimos y difamamos 
y que los servicios sociales han ido a una habitación del hospi-
tal para hacerle un test de orina a Mayte . Mire, senyora Vega, 
vosté sap…, igual no ho sap perquè, probablement…, mire, 
també ho tenia per aquí, aprofite el moment. Vostés han 
fet, en els últims anys –ho tinc per aquí–, vostés han fet 
11 peticions de documentació al respecte dels temes de 
menors, senyora Vega, el seu grup. Hi ha desenes de funcio-
naris que han treballat de valent per a preparar·los a vostés 
esta documentació. I sap què ha fet el seu grup? Ni presen-
tar·se en la conselleria. Això és el que li preocupa a vosté i a 
Vox els menors tutelats per la Generalitat Valenciana . Això 
és el que li preocupa. (Aplaudiments) Clar, després dirà: és 
que tarden molt a resoldre no sé el què; clar, clar que tardem 
perquè, mire, precisament, que és el seu deure i la seua obli-
gació demanar informació a l’administració i nosaltres, amb 
molt de gust, treballem per a proporcionar-se-la i vosté ni 
se presenta. És que, clar, hem de tindre també present qui 
escalfa el silló en algunes ocasions, però bé .

Mire, les ajudes a la dependència, també ho mirem . Jo he 
donat les dades . Probablement vostés no m’han escoltat, 
no sé què…, sé que no era un discurs fàcil, era mitja hora 
de discurs, jo també això ho entenc, he està a l’altre costat . 
Però, home!, entre això i no voler escoltar el que jo he dit, hi 
ha una diferència, senyora Vega.

Mire, persones beneficiàries de l’atenció a la dependència, 
42.000 –no arribava– en 2015, 127.000 en juny del 2022. 
Hem multiplicat per tres en només set anys. Vull dir, és que 
no sé quina xifra més important pot haver·hi. Vull dir, podem 
millorar·la? Per suposat, per descomptat, però l’esforç ingent 
que ha fet la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives i el 
govern del Botànic en el seu conjunt… Perquè açò, açò no 
es tramita a soles, senyora Vega, açò necessita mans, recur-
sos humans, i això és el que el Botànic en el seu conjunt 
ha prioritzat perquè açò isca el més ràpid possible. I també 

acompanyat, al mateix temps, també d’una priorització de 
tot el Consell, d’un major pressupost a la dependència .

Per tant, evidentment, quan una qüestió, com és en este cas 
una tramitació de la prestació de la dependència, funciona, 
s’afegixen moltes més persones, clar que sí. Perquè quan 
persones que tenen el dret a rebre eixa prestació l’estan 
rebent… Compte!, que hi ha municipis o ciutats que van al 
dia . Elx, l’altre dia ho deien, en la ciutat d’Elx, una ciutat, van 
al dia en la prestació de la dependència; eixa és la realitat. 
Després, evidentment, també va a dependre de les particula-
ritats de cada poble . Els pobles xicotets tenen menys perso-
nal, els costa més tramitar les coses, és normal. Però del que 
estem parlant és d’una prestació i d’un sistema d’atenció que 
funciona, senyora Vega. I ja ens agradaria anar encara més 
de pressa, clar que sí, però ara mateix el que estem fent tots 
els anys és incrementar els recursos econòmics i els recur-
sos humans .

I mire, especialment, crec que vosté no ha escoltat el meu 
discurs quan ha dit: «Palabrería hueca que no llega a las 
neveras». Crec que altra cosa no se li podrà dir el Botànic 
més que agraïts i agraïdes per com s’han gestionat les crisis 
que estem vivint i les que ens quedem per gestionar. I jo 
he dit el primer en el meu discurs que el que ens hem de 
centrar ara mateix en este Consell és a vore quines són les 
prioritats que hem de marcar de cara a l’any que ve, clar que 
sí, perquè la que se’ns ve damunt pot ser important, ja ho 
està sent, clar que sí. I el Botànic tornarà a estar al costat 
de les famílies, com no pot ser d’altra manera. És que li he 
donat infinitat de números. Jo sé que els he avorrit amb 
les xifres, però crec que tocava, no per reivindicar la gestió 
d’Oltra –que també–, sinó perquè vegen, perquè puguen 
vostés vore de manera directa quin és l’increment ingent 
que s’ha fet a l’hora de donar prestacions, a l’hora d’incorpo-
rar al sistema les persones més vulnerables i estar al costat 
de les famílies que realment ho necessiten, senyora Vega. 
(Aplaudiments)

I, després, respecte… No sé si li he contestat al tema dels 
serveis socials en l’habitació de l’hospital . Nosaltres no 
enviem a ningú als hospitals, senyora Vega . El personal de 
serveis socials no va als hospitals . L’hospital té personal de 
serveis socials, però que depén de sanitat, no de la conselle-
ria que jo represente. No me diga que no, li estic dient… És 
a dir, si vosté no ho sap, pel que ha dit aquí, jo li ho dic, no 
passa res, val? A partir d’ahí, els facultatius que treballen en 
sanitat i en els diferents hospitals en cada cas faran el que 
creguen convenient. Però ja li puc dir, perquè vosté estiga 
tranquil·la, que jo no he donat cap ordre perquè se faça eixe 
test .

Bé, passem a Ciudadanos. Senyora Quiles, «¿qué legado 
viene usted a defender?», pues, el de Mónica Oltra, li ho he 
dit. És que les coses que funcionen, funcionen; i les coses 
que funcionen, però que s’han de millorar, doncs, s’han de 
millorar una miqueta perquè siguen més ràpides, perquè 
siguen més eficients, perquè arriben encara a més domicilis, 
a més famílies, clar que sí. És que no té res a vore una cosa 
amb l’altra .

Jo crec que…, no sé, li puc donar més dades. Jo crec que 
ha sigut suficient la turra d’abans, però, si volen, la torne a 
repetir. Vull dir, és que no sé, que m’està vosté parlant de 
la dependència. Fins i tot, concretament, és que la llista 
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d’espera en atenció a la dependència ha passat de 46 .996 
persones en juliol del 2015, més els 17.000 que els he dit 
que estaven en els calaixos, 60.000, a 13.121 persones 
en 2022. Vosté no pot dir que el govern del Botànic no ha 
actuat en este tema. O siga, tenim una quantitat molt més 
important de persones que volen accedir a eixa prestació 
i, damunt, estem per baix de les xifres del govern anterior. 
Eixa és la realitat, senyora Quiles . (Aplaudiments)

I, mire, li vaig a donar una dada important, perquè vostés 
han parlat de la Renda valenciana d’inclusió, també ho ha 
fet la senyora Bastidas, que tardava dos anys; no és cert, no 
és cert, depén de la modalitat i dels municipis, com he dit 
en els altres casos. I, evidentment, cal millorar·ho, clar que 
sí, hauria de ser en els sis mesos que diu la llei o abans, si 
pot ser. Però estem parlant que de les…, crec que són tres 
o quatre modalitats que hi ha, la que més tarda són 245 
dies, no un any i mig . Vull dir, siguem rigorosos també en les 
xifres, que vostés demanen informació i la tenen a la seua 
disposició i l’han d’utilitzar també en els debats, no la que 
vostés se puguen en certa manera inventar .

Per tant, mire, en la Renda valenciana d’inclusió hem passat 
dels 29 milions d’euros que els havia dit jo que donava en la 
renda garantida el Partit Popular, hem passat a 301 milions 
d’euros ara mateix, amb el crèdit ampliable que hem fet 
per cobrir les necessitats de tot el món, senyora Bastidas i 
senyora Quiles . Eixa és la realitat botànica . Si no tenim el 
pressupost i si incorporem més gent, el que fem és ampliar·
ho perquè tot el món tinga eixa ajuda. Això és el que està 
fent el govern del Botànic. (Aplaudiments)

I clar que hi poden haver disfuncions, clar que sí, perquè 
estem parlant d’un increment del pressupost molt impor-
tant i d’un increment en qüestions de recursos humans que 
no va al mateix ritme. I això és el que propicia que hi haja 
certes disfuncions i en som conscients, no ho hem negat en 
cap moment. I evidentment que això s’ha d’intentar solu-
cionar, per això estan fent·se oposicions, s’han de resol-
dre, etcètera, etcètera. Vull dir, no és immediat, clar que no. 
I, a més, ho he comentat moltes voltes en molts debats en 
esta cambra i és que necessitem també un traspàs genera-
cional, dels coneixements de les persones que més saben i 
que se’n van a anar ja, perquè se jubilen, a les persones més 
joves que entren. Això és així. I, per tant, jo els demane una 
miqueta més de temps en eixe aspecte, perquè, eviden-
tment, falten mans, clar que falten mans, però s’estan fent 
treballs intensos . Jo els demanaria, si volen jo els acom-
panye, que vinguen vostés a les territorials, que vinguen a la 
conselleria, a les huit plantes que n’hi han en la conselleria 
de persones treballant de manera decidida, amb una implica-
ció que a mi em posa els pèls de punta, ajudant la gent que 
més ho necessita . Vinguen vostés i parlen amb tot el perso-
nal funcionari que s’està deixant la pell perquè açò siga una 
realitat . (Aplaudiments) Vinguen, per favor. Jo els convide, jo 
els acompanyaré .

És que, en certa manera, vostés també, quan fan certes afir-
macions, estan al·ludint també a eixe personal . Eixe perso-
nal que es queda una estoneta més perquè considera que ha 
d’acabar eixa faena, perquè és un cas concret d’una persona 
que ho està passant molt malament, perquè tal… Això és 
el que està passant. Tenim un personal empleat públic que 
està tirant la resta, la resta. I el que necessitem és que vostés 
utilitzen les dades rigoroses i, evidentment, que controlen 

i fiscalitzen, faltaria més. Però, home, per favor, estiguen 
també al seu costat. Això també és la funció pública, la seua 
i la d’ells .

I, miren, no ens comparem amb…, o siga, vosté ha volgut 
dir que no, que estic en tot moment mencionant el govern 
anterior, etcètera. Jo he donat xifres del 2015, que no era 
el meu govern, i ara, del 2022, que és el meu govern. Vull 
dir, podria comparar-me amb el Botànic I, però també serien 
millors les xifres. Vull dir, hem anat evolucionant, no hem 
parat en ningun moment . Per tant, allò lògic és comparar 
un govern anterior que tenia unes altres prioritats que no 
vaig a repetir, tots vostés les coneixen, no cal que les repe-
tisca. Però, evidentment, no era, como decían ellos en su 
época, el «benestar social» . No lo era, no lo era, en cap de les 
circumstàncies .

I, miren, estem a la cua en places de persones majors… 
Vostés saben que tenim el pla Convivint. Els haguera agra-
dat que haguera arribat abans? Sí, i a nosaltres també. És 
aixina, i a nosaltres també . Però havíem de posar ordre en 
el caos abans de poder fer un pla tan ambiciós com és el pla 
Convivint. I, miren, jo els dic algunes xifres perquè vostés 
estiguen tranquils. Jo sé que apremiarà la necessitat que 
eixes infraestructures estiguen com més prompte millor, 
però, mire, a grans xifres, a València es fan 127 actuacions, 
3.300 places, generant 1.750 llocs de treball, amb una inver-
sió de 300 milions d’euros. A Alacant, 69, amb 1.700 places, i 
1.000 llocs de treball, amb 158 milions d’euros. I, a Castelló, 
en 51 actuacions, que són 1.500 places i que són 750 llocs 
de treball, 102 milions d’euros. En total, 561 milions d’euros 
que li he nomenat abans. I moltes més que es fan amb un 
pla d’obres, que és el «Construir, viure, conviure».

Però, al cap i a la fi, senyora…, açò ho han dit uns quants 
dels grups. Nosaltres estem en la faena. Que voldríem que 
fora de manera immediata? Doncs sí, però tenim una crisi 
de materials de construcció, tenim un augment dels preus 
al qual l’administració també ha de respondre, i vostés 
saben que no són els més àgil possibles, però no ho han 
sigut mai en la vida . I necessitem també donar resposta 
a això, clar que sí. Si jo eixa part de las críticas, si m’ho 
permeten aixina, jo l’accepte i la vull millorar. De fet, crec 
que és el que he de fer en estos mesos, millorar al màxim 
els procediments, optimitzar·los, ser més eficaços, clar que 
sí . Però hem d’atendre la realitat, vostés no poden obviar la 
realitat al carrer, la realitat dels mercats, la realitat econò-
mica . No la poden obviar vostés i nosaltres tampoc . Per 
tant, tot arribarà . N’hi ha un pla Convivint, n’hi ha un pla 
en marxa, n’hi ha una manera de fer·ho que està consen-
suada amb els ajuntaments, estan els diners, i el que és ja 
és qüestió de temps perquè eixes places que vostés estan 
dient estiguen posades en marxa.

I, mire, el decret de tipologies. El decret de tipologies està 
consensuant·se amb professionals i amb el tercer sector, i 
no dubte que suposarà una millora sense precedents tant 
de la qualitat del servei com de les condicions laborals, que 
a alguns sempre se’ls oblida eixa part, eixa última, la de les 
condicions laborals. Però els demanaria que no posen por. 
Amb el Botànic no hi ha copagaments, això forma part de la 
nostra ideologia. Jo sé que de la seua no, però de la nostra 
sí. Per tant, en este cas, tranquil·litat, diàleg, consens i acord, 
sempre. No s’ha actuat de cap altra manera, ni fa tres setma-
nes ni ara, senyora Quiles .
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I més coses . Sant Mateu, ha dit vosté concretament una . 
Mire, en Sant Mateu ha passat una cosa que va passar en el 
meu poble amb una altra infraestructura, i era el teatre. En 
el meu poble, igual que en Sant Mateu, portaven 25 anys 
dient que anaven a fer un teatre, i, en este cas, una residèn-
cia. I, aleshores, arribà eixe punt, que era quasi còmic per 
part del Partit Popular, que era plantar una tanca, d’estes 
publicitàries, i posava: «Aquí el teu centre, l’escola teatre». I, 
en este cas, doncs «aquí tu residencia». I anys i anys i anys 
passant, succeint·se, sense que ahí no hi haguera res més 
que soses. Eixa és la realitat. I quan van anar i van plantar el 
cartell, no tenien ni el projecte . Per tant, ara no apremie una 
conselleria que està signant ja l’acta de replanteig i que va a 
començar en breu. (Aplaudiments) Vull dir, eixa és la realitat i 
la diferència, senyora Quiles.

I n’hi ha una cosa que li he de dir que m’ha arribat espe-
cialment . La meua conselleria, estant jo o la meua prede-
cessora, no ha demanat mai, mai, un carnet de partit per a 
donar ajudes, no com altres, senyora Quiles . (Aplaudiments) 
Mai, mai. Vosté ho ha dit, que «a esta parte de la bancada no 
les dan ayudas, no se fijan», no sé què… Vosté ho ha dit. Mai, 
mai, mai ens hem fixat que les persones vulnerables siguen 
d’un partit o d’un altre. (Veus) Mai, faltaria més…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Bueno, yo lo he entendido así…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories, pregue silenci . (Veus) Pregue silenci, senyories .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

I, per últim, senyora Quiles, jo vaig dir que necessitava 
també temps per a pensar, per a decidir. I el que he deci-
dit, evidentment, és mantindre el meu equip. Per una senzi-
lla raó: perquè crec que és el moment de la justícia, perquè 
crec que és també una qüestió de ser respectuosos amb els 
procediments judicials, amb els temps que marquen. Perquè 
hem viscut una cacera política a través dels jutjats en els 
últims mesos molt important cap a, en este cas, els partits 
de l’esquerra, i crec que la presumpció d’innocència estan 
per damunt d’això. Vindran altres moments i esperem que 
les seus judicials determinen. No seré jo qui faça de jutge, 
com fan vostés. (Aplaudiments)

I, per últim, però no menys important, senyora Bastidas… 
(Veus) Sí, m’estendré, m’estendré, no patisca. M’ha dit vosté 
que «sigue sin querer ver aquello por lo que está usted 

aquí». Ja m’haguera agradat no veure·ho, senyora Bastidas. 
Jo soc la primera que reconeix la injustícia, per a mi, gran 
que està patint Mónica Oltra, senyora Bastidas. I ho de reco-
néixer, ho he reconegut en qualsevol entrevista. (Adreçant-se 
a algú altre) ¿Tienes algún problema? Vull dir, no estic deba-
tent amb tu, estic debatent amb la senyora Bastidas. 
(Aplaudiments) Per tant, anem a tindre respecte… Vull dir, és 
que he estat mitja hora abans, tot el món tucutú, tucutú… 
M’he callat, he seguit amb la meua intervenció, que ja era 
llarga, i jo espere que almenys a mi no se m’interrompa, per 
favor. (Veus) I si vol…

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Senyoria .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

I si vol vosté té la rèplica, que se la cedisca la senyora 
Bastidas, senyor Caballero. En fi.

«Ofrece volver a cometer los mismos errores». Jo crec que 
he donat dades suficients, no les vaig a tornar a repetir, de la 
transformació brutal que està donant·se en els serveis soci-
als i, a més, en este cas inclusius, en esta conselleria, que 
era el que necessitàvem, el que necessitaven els més vulne-
rables, i en això s’està treballant . Si és cometre els matei-
xos errors, doncs…, per a vostés això, doncs, mire, sí. El que 
vaig a fer és en una arquitectura com la que hem creat, que 
ha anat a l’arrel del problema, a l’estructura del problema, 
i l’està intentant solucionar i està funcionant perquè els 
números així ho demostren, doncs evidentment el que funci-
ona no es toca, senyora Bastidas.

I li diré més. Dir, a més, que estic més pendent de la porta 
que d’allò que he de fer com a consellera, crec que també, 
després de tres anys de compartir este hemicicle amb 
mi, crec que tampoc és just, senyora Bastidas. No és just, 
perquè és un repte ingent, però li he de dir que tindré molts 
defectes, però la responsabilitat i el treball no són cap dels 
dos dels que jo tinc.

I més . La Renda Valenciana d’Inclusió, hem augmentat un 
5,5 % respecte a l’IPC. Ho hem fet, en este últim any –o en 
l’anterior, ara no recorde–, amb un decret. Amb un decret. 
Li he dit ja que la Renda Valenciana d’Inclusió, evidentment, 
té un retard en funció de la modalitat, del municipi i que no 
suposa en cap cas un any i mig .

També diu vosté o m’ha tirat a mi en cara l’Ingrés mínim vital. 
No depén de la meua conselleria l’Ingrés mínim vital, però, 
és més, entre les meues primeres reunions, ha sigut una amb 
el ministre Planas, i hem parlat sobre el tema . I anem a crear 
una comissió per a intentar que funcione millor la coordina-
ció entre l’Ingrés mínim vital i la Renda Valenciana d’Inclusió, 
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perquè n’hi han distorsions, clar que sí, i les hem de millorar. 
Perquè fora el que n’hi ha és un grup de persones en estat 
de vulnerabilitat que volen respostes, perquè els hem donat 
drets, i ara els senten com a propis, clar que sí, això és el 
que volíem. I hem de donar resposta i de manera ràpida, i ho 
farem, ens coordinarem amb el ministeri.

Però no estamos ahorrando en la dependencia, senyora 
Bastidas, no pot dir això. Li ho he dit amb els números, 
multiplicar per tres en els pressupostos no és estalviar, això 
no és estalviar de cap manera. És més, l’altre dia vam trami-
tar amb la consellera d’hisenda una modificació de crèdit 
de 60 milions d’euros més per a la dependència, per què? 
Perquè volem cobrir totes les necessitats. I conforme van 
incorporant·se les persones dependents a la llista, el que 
hem de fer és donar resposta a eixes persones, perquè ja 
estan incorporades i necessiten eixa prestació .

I, mire, jo crec que a la part de «no crean plazas públi-
cas» li he contestat. És més, he anunciat, igual no m’estava 
escoltant, però he anunciat 14 centres nous en els propers 
mesos. I no volia estendre’m molt, però li’ls passe a…, els 
tinc per aquí, també se’ls puc detallar. A vore… Bé, n’hi han 
a Betxí, Guardamar… O siga, n’hi han diferents ciutats, dife-
rents centres de dia, centres de majors, de diversitat funci-
onal, que vosté també ha dit al respecte… S’estan creant 
places. I eixes no van a ser d’aquí al 2025, van a ser ja, a 
finals d’este any, en el primer trimestre de l’any que ve. Per 
tant, continuem avançant.

Mire, segons Oxfam, la riquesa en el món dels més rics ha 
augmentat més en els primers 24 mesos de la covid que en 
els últims 23 anys junts. No faça trampes, la desigualtat està 
creixent arreu del món. No és perquè estiga governant ací 
el Botànic. És que m’ha recordat vosté a quan un altre partit 
d’este hemicicle deia que és que la covid era culpa nues-
tra. I dius, home, ja faltaria. Doncs açò també, les desigual-
tats estan ara mateixa incrementant-se arreu del món, per 
desgràcia, per desgràcia. I el que estem fent és fer política 
per a combatre·les, senyora Bastidas.

I, mire, quant al TEA, també ho ha dit vosté, s’han finançat 
78 projectes d’entitats sense ànim de lucre dirigides a perso-
nes amb diversitat funcional, en general, entre les quals també 
poden participar les persones amb TEA. En 2021, van rebre 
finançament huit entitats que atenen persones amb TEA i 
van desenvolupar 15 programes de diferents tipologies. Hem 
duplicat el pressupost destinat a estes persones, senyora 
Bastidas. I, mire, el Pla integral d’actuació de la discapacitat 
que vosté ha plantejat s’està estudiant. És una reivindicació, 
sap vosté, del CERMI, i que segur que treballant conjuntament 
amb esta entitat assolirem eixe repte prompte, clar que sí.

I, mire, el personal d’estiu és un problema estructural en 
qualsevol comunitat autònoma, no només aquí, falta perso-
nal sanitari. Falta personal sanitari. I sap vosté que nosaltres 
estem treballant per a intentar millorar les condicions labo-
rals i també els salaris, perquè la gent no trie exclusivament 
el sector sanitari, sinó que també puga treballar amb nosal-
tres . L’altre dia amb Aerte també em comentaven eixa situ-
ació, però és que ara mateixa, en totes les comunitats autò-
nomes…, el conseller ho deia en la sessió de control de la 
setmana passada, tenim cinc mil places i escaig i només se 
n’han pogut cobrir 4.670, o una xifra aixina. Eixa és la reali-
tat, perquè ara mateixa el que hem de fer, probablement, és 

intentar convalidar els títols de la gent estrangera de manera 
molt més ràpida perquè no tarden dos anys i puguen incor-
porar·se enseguida, o fer un pensament i una reflexió en les 
universitats amb el tema de les places, etcètera . Vull dir, hem 
de treballar amb propostes, clar que sí, però no ho plantege 
com si aquí no s’estiguera fent res. S’està treballant i s’estan 
buscant solucions, senyora Bastidas.

I, en fi, jo no vullc estendre’m més… (Veus)

El senyor president:

Senyories, per favor.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

M’ha dit que tenia 55 minuts i que em podia esten-
dre si tenia necessitat . Jo volia contestar-li al seu propi 
partit. És que, vull dir, si contestes, bé; si no, també… En fi. 
(Aplaudiments) Una ja no sap què fer.

I, per últim, senyora Bastidas. Mire, el partit de Vox no va a 
per la informació que demana o que sol·licita, però vostés 
tampoc moltes voltes. Aleshores…, de menors, de menors, 
ojo, eh? O siga, jo els demanaria també, com he dit abans, 
que eixes peticions de documentació, que tant ens costen…, 
jo sé que vosté ha estat en la conselleria. (Veus) Li he dit 
que no a totes, no li estic dient que no vaja, ojo, cuidado . Li 
estic dient que, per favor, el treball ingent que fa el perso-
nal empleat públic en les nostres conselleries, en este cas 
concret de la meua, per favor, siga utilitzat. I que vostés 
tinguen tota la informació per a poder vindre a estos debats 
amb la informació correcta perquè vostés puguen fer el 
debat com pertoca .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Continuarem amb la compareixença. Ara, amb les rèpliques 
que els grups parlamentaris que ho desitgen podran usar.

En primer lloc, el Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana demana un torn de rèplica a la contestació que 
ha fet conjunta, la resposta de la vicepresidenta del Consell.

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Vega Campos:

Gracias, presidente .

Me alegro, señora Mas, de que me haya contestado a 
la pregunta, porque su antecesora en el cargo tenía por 
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costumbre no contestar a nada de lo que preguntaba. Y me 
alegro de que haya dicho claramente que no fue usted quien 
dio la orden de que le hicieran a Teresa y a su bebé un análi-
sis de orina para ver si había consumido drogas antes del 
embarazo. Porque esto lo que certifica es lo que decimos 
desde Vox, y es que la sombra de Mónica Oltra es alargada y 
sigue siendo la mano que mece la cuna en la Conselleria de 
Igualdad y Políticas Inclusivas. (Aplaudiments)

Mire, es que es una evidencia que las políticas sociales en la 
Comunidad Valenciana no funcionan, y lo dicen las cifras, no 
se lo digo yo en esta tribuna. Usted utiliza palabras bonitas, 
muy bonitas, de verdad, pero se quedan en eso, en palabras. 
Porque, quiero hacer mención, usted ha hablado de hacer un 
viaje solidario a los territorios del Sáhara, de solidaridad con 
el pueblo ucraniano… Por supuesto que sí, claro que sí. Pero 
usted es consellera de las políticas sociales en la Comunidad 
Valenciana. ¿Y por qué no empieza ese viaje solidario por un 
lugar que tiene aquí, a la vuelta de la esquina? ¿Por qué no 
viaja al poblado de Nazaret, que lo tiene aquí bien cerquita, 
para ser solidaria con las más de cien personas (aplaudiments) 
que malviven en la calle, consellera? ¿Por qué no empieza esa 
solidaridad con aquellos que nos pagan el sueldo a todos? 
Porque la solidaridad empieza en casa, vicepresidenta.

Mire, respecto a la Renta valenciana de inclusión, es el síndic, 
en el informe del 2021, el que le reprocha a la conselleria…, 
yo sé que usted acaba de aterrizar, pero su antecesora no lo 
ha hecho bien en el cargo . Le reprocha «los sucesivos retra-
sos en el reconocimiento de derechos de carácter vital», como 
el de la renta valenciana. Y no es por falta de personal. Y no 
es por el mal funcionamiento de los programas informáticos. 
Es que ustedes, en este sentido, les pasan la patata caliente 
de la gestión a los ayuntamientos, pero no les ceden la capa-
cidad de decisión . Y ahí es donde se atasca todo, señora Mas, 
y donde empieza la burocracia . No se reduce la burocracia 
y se cede la gestión, pero la conselleria mantiene el control y 
la decisión sobre todas las partes del proceso. Pero es que, 
además, después no se hace un seguimiento de por qué ha 
habido retrasos en las tramitaciones de la renta valenciana, 
señora Mas. No hay gestión en su conselleria, no la ha habido . 
Y los datos los da el informe del síndic, se lo repito . Y de cora-
zón espero que usted ponga todo su empeño, en cuerpo y 
alma, en hacer lo que Mónica Oltra no hizo a este respecto.

También ha afirmado usted que su prioridad es mejorar la 
vida de los ciudadanos . Pues, mire, el presupuesto de igual-
dad para el año 2022 era de 2 .200 millones de euros, un 
14 % más que en el año 202, pero la conselleria de igual-
dad es una conselleria que ejecuta por debajo de la media, 
según los datos que tenemos hasta mayo del año 2022. Y 
que, además, ha ejecutado, en las mismas fechas del periodo 
anterior, menos que el año pasado, menos. Con lo cual, no 
se está ejecutando para llevar a cabo políticas que mejoren 
la vida de las personas más vulnerables en nuestra comuni-
dad, señora Mas . Invierten el doble en dependencia, pero 
hay gente que está casi dos años esperando a cobrar esa 
ayuda, incluso gente que muere sin recibirla.

Respecto a las residencias de mayores, de verdad, ¿por qué 
se niegan a que haya una comisión de estudio para ver qué 
es lo que pasó durante la pandemia, para ver qué es lo que 
falló para que no vuelva a suceder, señora Mas? Es lo que 
le pedimos desde Vox y, de manera reiterada, ustedes se 
niegan a hacer comisiones de investigación o de estudio 

al respecto . Según Aerte, también, las plazas de residen-
cias de mayores que ustedes tienen previsto crear, previsto 
crear desde hace siete años, señora Mas, no cubren ni el 
15 % de las plazas que tenemos que tener en la Comunidad 
Valenciana. Siete años para un 15 %, señora Mas. ¿Qué han 
estado haciendo ustedes durante siete años con las residen-
cias de mayores? Ni una sola plaza pública .

Y mención especial merece la situación de los centros de 
menores, usted ha pasado de puntillas por encima de ellos. 
Yo quiero hacer referencia al último informe al centro de 
Les Rotes, de Denia, y el acta que levantó la fiscalía de 
menores . Por cierto, su conselleria en tres años ha acudido 
tres veces; siete ha acudido a visitar el centro la conselle-
ria de sanidad. Hay que ver quién se preocupa más por los 
centros de menores . Dice: «Observamos un centro abando-
nado, tanto en el aspecto técnico como en el material . Con 
una franja muy dispersa en la edad de los menores ingre-
sados, donde cada uno hace lo que quiere, con un alto 
porcentaje de absentismo, de fugas, de conductas disrupti-
vas y de consumo de tóxicos. Una situación que ha influido 
en el comportamiento de los educadores para coempren-
der proyectos y objetivos con los menores. Y una direc-
ción implicada asumiendo funciones de administrativo que 
no le corresponden, cuyo objetivo, que es sacar al centro 
adelante, está lejos de su alcance con las circunstancias 
descritas». Ustedes no les están dando herramientas a sus 
trabajadores para que trabajen por esos niños. Por eso noso-
tros entendemos que tiene que haber una comisión de estu-
dio, y así lo presentamos, sobre los centros de menores en la 
Comunidad Valenciana, señora Mas, porque algo tiene que 
cambiar. Algo tiene que cambiar para cuidar de verdad de los 
más vulnerables. Y tenemos claro que esta comunidad nece-
sita una alternativa completa a unas políticas sociales que, 
desde luego, con el tripartito no han funcionado.

Y ya para acabar, tengo que decirle que me duele mucho 
que solamente se reivindique la provincia de Alicante 
cuando llegan los periodos electorales, señora Mas . 
(Aplaudiments) Porque ustedes son tan culpables como los 
anteriores gobiernos de haber abandonado sistemática-
mente a la provincia de Alicante . Me duele mucho . Ustedes 
solamente se acuerdan de nuestra provincia cada cuatro 
años, cuando hay que votar.

Y, mire, le voy a decir, para terminar, una cosa: nosotros ya 
le hemos pedido aquí por activa y por pasiva que activen las 
comisiones de investigación o de estudio de los centros de 
menores . No se preocupen, Vox ya lo ha pedido en Europa, y 
Europa activará una investigación para ver qué es lo que ha 
sucedido con la niña a la que Mónica Oltra acusó de ser ella 
la única mentirosa en un proceso tan grave como es el de los 
abusos sexuales a una menor tutelada . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Per a exercir el torn de rèplica, té la paraula la il·lustre 
diputada María Quiles, en nom del Grup Parlamentari 
Ciudadanos .

Quan vosté vullga, senyoria .



Número 120  ¦  14-07-2022 Pàg. 6518

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, president .

Señora Mas, en primer lugar, le agradezco el tono, de 
verdad, de corazón. En algo hemos cambiado, y es que, por 
lo menos, usted tiene un tono dialogante.

Y ha hecho una cosa que tampoco ha hecho jamás su prede-
cesora, y es reconocer que faltan muchísimas cosas por 
mejorar, y eso, de verdad, se lo agradezco. Pero es que 
lamento decirle que es que es difícil que compartamos nues-
tra manera de entender la política, porque ustedes siguen 
sintiéndose orgullosos de que cada vez más valencianos y 
valencianas necesiten de la ayuda de la administración para 
sobrevivir. ¿Sabe usted a mi partido qué le gustaría? Que 
ojalá no hiciera falta ese dinero. Ojalá todo el mundo en la 
comunidad estuviera en una situación que no le hiciera falta 
ese dinero. Entonces, lamento decir que no podemos vana-
gloriarnos de que ese porcentaje vaya subiendo.

En cuanto a que si al personal nosotros lo estamos degra-
dando, hablando mal del personal de la conselleria… Ni 
muchísimo menos, señora Oltra, si gracias al personal esto 
sigue funcionando. Porque, si fuese por los políticos, a veces 
lo que pasa aquí, en la conselleria, sería de traca .

Usted también me ha contestado que, el tema de las resi-
dencias, que es cuestión de tiempo y que si los carteles del 
PP… Si, no digo yo, si el problema es que ustedes siempre se 
escudan en lo que han hecho los otros mal para escudarse 
en lo que también están haciendo ustedes fatal. Es que, me 
habla de la residencia de Sant Mateu, es que han tardado 
seis años desde que la anunciaron a licitar el proyecto. Es 
que me habla del plan Convivint y el plan Convivint, como si 
fuese la panacea, y el plan Convivint habla de 3.000 plazas y 
necesitamos 22.000, señora Mas. Es que, lo siento, pero es 
que no podemos estar conformes.

Usted ha dicho que yo había dicho que si daban ayudas 
por carnet… Creo, sinceramente, que me ha malinterpre-
tado. Lo que he dicho es que jamás, y lo reitero aquí, jamás 
nos han defendido a las mujeres de esta bancada, jamás. 
Nos han gritado, nos han insultado, nos han arrojado cosas 
en manifestaciones profeministas. Jamás he escuchado a 
ninguna de ustedes ni a ninguno de ustedes defendernos o 
condenar cuando hemos sido nosotras las agredidas, como 
ha sido el caso con Maite . (Aplaudiments) Jamás, señora 
Mas . Yo no he dicho nada de carnés, he constatado una 
realidad que hemos sufrido todas las mujeres de este lado 
del hemiciclo .

Y en el tema de su directora general, que ustedes no hacen 
de jueces. Es obvio, ha quedado claro con el caso de la 
señora Oltra: ni hacen de jueces ni les hacen demasiado 
caso .

En fin, señora Mas, por desgracia, del legado que ustedes 
se pueden sentir orgullosos es de gastar más dinero de los 
valencianos que nunca para, por desgracia, tener los peores 
datos que nunca. Orgullosos del «con dos asesores sobran», 
y tienen quince. Orgullosos de venir a poner las personas 
en el centro y dejar morir a miles esperando la dependencia . 
Orgullosos de decir que apostaban por lo público y no haber 
construido ni una residencia de tercera edad ni un hospital 

público, por cierto, señora Mas . Orgullosos de hacernos 
ostentar el dudoso honor de tener los índices de pobreza 
más altos de las comunidades autónomas. Orgullosos de 
subir un 260 % el presupuesto y que la gente siga espe-
rando dos años para cobrar las ayudas básicas de subsisten-
cia . Y orgullosos, y esto es lo mejor, de declararse el primer 
gobierno feminista –que eso sí que de verdad tiene nari-
ces– y dejar abandonada a una niña de catorce años, que 
estaba bajo su custodia, y de la que abusaron sexualmente, 
mientras ustedes miraban, y lo que parece que es más grave, 
siguen mirando hacia otro lado .

Mire, señora consellera, yo creo que aquí ha quedado demos-
trado que nos sobran en este gobierno oltras y ultras, sobre 
todo, en Compromís, van servidos de lo primero y mucho 
más de lo segundo. Y eso, de verdad, no es lo que nece-
sita esta comunidad, de corazón se lo digo . Esta comunidad 
necesita algo más; necesita más gestión, más diálogo, más 
eficiencia, más personal, más planificación, más trabajo, más 
humildad, más escucha… Necesita que se dejen ustedes las 
luchas internas con sus socios de gobierno, si es posible, que 
este año no nos vuelvan a montar el numerito de los presu-
puestos de todos los septiembres a que nos tenía acostum-
bradas la señora Oltra, y que se pongan a trabajar en serio, 
que faena hay. Necesita, señora Mas, que usted demues-
tre que no es la marca blanca de la señora Oltra. Demuestre, 
de verdad, que puede ser la vicepresidenta que todos espe-
ramos y necesitamos. Demuestre que puede ser dialogante, 
que puede ser una vicepresidenta que escucha, que está 
dispuesta a llegar a todos los consensos que haga falta para 
que esto funcione.

Y yo sé que a ustedes lo de los datos no les mueve mucho, 
ya nos lo han dicho siempre, que ustedes son de ideología. 
Pero es que, vuelvo a repetir, es que casi un millón y medio 
de personas en riesgo de pobreza y exclusión social en nues-
tra comunidad, que eso significa que uno de cada tres valen-
cianos está en riesgo de pobreza, que casi setecientos mil 
están en pobreza severa. Y, sin embargo, solo el 7 % de los 
valencianos bajo ese umbral de la pobreza se beneficia de 
alguna renta mínima de inserción. Explíqueme cómo puede 
ser eso con un 260 % más de presupuesto. Es absoluta-
mente inaceptable, señora Mas. Claro, que también es cierto 
que no sirve de nada tener ese presupuesto si luego no lo 
ejecutan, porque, según los datos de mayo, la ejecución no 
llegaba ni al 24 %.

Podemos seguir, señora Mas. Más de un tercio de las resi-
dencias públicas de mayores no tienen contrato. De los 
centros de menores es que ya no quiero ni hablar, porque 
bastante les han dicho mis predecesoras y, sobre todo, el 
Síndic de Greuges: peor gestión imposible. Y, lo que es más 
triste, han fallado al eslabón más débil, a los niños, señora 
Mas .

Y yo finalizo. Con todos estos mimbres, vuelvo a decir que 
no sé exactamente qué legado viene usted a reivindicar. 
Yo, sinceramente, dejaría atrás el pasado y hablaría futuro, 
y tiene usted por delante un gran reto, fruto de esa nefasta 
gestión. Usted decide si, como su antecesora, quiere seguir 
priorizando sus peleas internas con el PSOE para ganar algo 
de protagonismo o va a gestionar de una vez, poniendo de 
verdad a las personas en el centro de toda política social. 
Todavía está a tiempo de decidir cómo quiere pasar a la 
historia política de esta comunidad.
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Yo, para acabar, consellera, darle un consejo, con todo el 
cariño de verdad: honradez, humildad, trabajo y diálogo. 
Básicamente todo lo que le ha faltado a su antecesora. 
Si va por ahí, nos encontrará siempre. Siempre estará ahí 
Ciudadanos para lo que usted necesite. Y creo de verdad 
que lo hemos demostrado, que somos capaces de sentarnos 
y llegar a acuerdos si son buenos para la ciudadanía . Usted 
también lo ha demostrado en otros momentos .

Pero si por el contrario lo que va a hacer es seguir la misma 
línea de la señora Oltra, lamento decirle que entonces nos 
va a tener enfrente, señora Mas, defendiendo a todos, todas 
y «todes» los que ustedes han dejado y van a seguir dejando 
en el camino .

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Escoltarem ara la rèplica que, en nom del Grup Parlamentari 
Popular, exercirà la il·lustre diputada Elena Bastidas.

La senyora Bastidas Bono:

Muchas gracias, señor presidente .

Simplemente, señora Mas, recordarle que la obligación es 
de remitir la documentación a esta cámara y no desplazar o 
hacer desplazar al diputado. Le recuerdo el reglamento, 12.1 
y 12.6. Y le digo que le informen bien sus asesores porque 
he ido muchas veces y para desgracia suya voy a ir yendo 
muchas veces más a su conselleria .

Mire, señoría, le quiero decir que lleva muchos minutos de 
su intervención…, y créame que se lo digo con lamento, 
con verdadera pena que van aumentando las decepcio-
nes, y además es que ustedes están lanzando mensajes muy 
peligrosos. Unos mensajes muy peligrosos, porque están 
diciendo a la sociedad que la ejemplaridad en la política es 
algo muy relativo, depende si les afectan ustedes, porque no 
ha dicho nada de la imputada directora general de menores 
y tampoco…, con esa insistencia, desaprovechar la oportuni-
dad de enmendar, si quiere un poquito, si quiere un poquito, 
pidiendo perdón lo que a todas luces han sido negligencias, 
desamparo y persecución infame a Teresa. Dígame, señora 
Mas, ¿qué mensaje cree que la Generalitat está lanzando, 
está transmitiendo a los niños y las niñas tuteladas, que 
si sufren algún tipo de abuso sexual denuncien porque la 
conselleria va a estar a su lado? ¿O le están diciendo que no 
la van a creer, que la van a perseguir, que la van a criminali-
zar con se les ocurra señalar a la Administración? Y es que, 
señora Mas, créame que el sistema de protección de meno-
res es su gran agujero negro .

Ya le he dicho que nosotros, a través del síndic, y ante la 
gravedad de lo que se ha conocido en el centro de meno-
res de Dénia, hemos pedido que se investigue qué está 
pasando, por las graves incidencias y porque pensamos que 
se pueden estar replicando en todos los centros de menores .

Luego usted habla de gestión, habla de proyectos y de 
recursos. Y yo le tengo que recordar necesariamente los 
recortes insoportables, los incumplimientos; le tengo que 
recordar los proyectos que son pura propaganda y la falta 
de gestión.

Hablemos de recortes, señora Mas. Están asfixiando a los 
más vulnerables. Ya le he dicho en la primera interven-
ción, muy lejos de esa situación idílica, esa situación idílica 
que ustedes quieren transmitir, que es un insulto verdade-
ramente a los más vulnerables, que han recortado la Renta 
valenciana de inclusión un 5,5 % en 2020, que han hecho 
perder la mitad del poder adquisitivo a los titulares de la 
Renta valenciana de inclusión –ya llevan perdidos con uste-
des un 10,5 % a fecha de hoy–, que el gobierno progresista 
es el que empobrece a las mujeres, que la tasa de cober-
tura de la pobreza en la Comunidad Valenciana es el 6,9 % 
de las personas sobre el umbral de la pobreza . Ustedes 
están dejando fuera, señoría, al 93,1 % de la gente. No solo a 
Teresa, al 93,1 % de la gente que lo necesita.

Y es mentira lo de que ustedes son de la política social, 
que es que con ustedes el peso de las políticas sociales ha 
bajado un 16 % y ustedes han recortado, del 2016 al 2021, 
4.713 millones.

Y ustedes continúan recortando, por ejemplo, la atención 
que se les presta a los niños con TEA. Se lo he dicho y se lo 
vuelvo a repetir, recortan sesiones y terapias hasta 14 horas 
respecto al Partido Popular, que ustedes están dando de alta 
en los CAT hasta niños con tres años, que están diciendo…, 
ya la inspección educativa que están retirando, recortando 
apoyos y recursos educativos para esos niños con TEA. Más 
le valdría recortar alguna dirección general y predicar una 
verdadera inclusión social .

También es relevante el capítulo de incumplimientos. Mire, 
dijo su predecesora que iba a acabar con la lista de espera 
en enero –llevamos 13.000 personas en lista de espera, 
1.000 más, mal comienzo el suyo–, que iba a potenciar la 
profesionalización de la dependencia…, profesionalizar la 
dependencia, y le digo que con ustedes tres de cada cuatro 
prestaciones de dependencia son para cuidados familiares. 
El 90 % son mujeres y ¿sabe lo que le digo yo, señora Mas? 
Que nos han hecho ustedes retroceder 100 años atrás en la 
historia. Antes nos metían a las mujeres nuestras parejas y 
nuestros maridos a cuidar de los mayores y ahora nos mete 
en casa la izquierda. ¡Qué mal vamos con ustedes!

No ha hablado usted de la equiparación salarial. No ha 
hablado usted de las residencias y de las plazas públicas . Y 
tampoco ha hablado nada. Usted alardea todo el tiempo de 
la falta de gestión.

¿Empezamos por menores, los centros de menores, señora 
Mas? Se superan los tiempos máximos de estancia máxima 
en los centros de menores hasta 77 meses, enriquecimien-
tos injustos, falta de contrato, sin concierto, impagos multi-
millonarios. Una gestión verdaderamente caótica.

Mire, le recuerdo, señora Mas, tiene usted 13 contratos de 
gestión integral en los centros de menores dos años para-
lizado. No ha dicho nada. Tiene a veinte centros de meno-
res con enriquecimientos injustos a los que usted está asfi-
xiando económicamente . De verdad, haga algo, trabaje .
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¿Seguimos con los mayores? ¿Sabe lo que han invertido en 
ocho años? 37 millones . De casi 9 .000 millones de euros de 
presupuesto, 37 millones de euros . Le pondré como ejem-
plo…, versus los 38,5 millones en subvenciones para la igual-
dad y la diversidad. Hay quedan claras sus preferencias, sus 
prioridades .

¿Sabe cuántas residencias tiene, señora Mas, en enrique-
cimiento injusto? El 50 %, una de cada dos. ¿Sabe algún dato 
más curioso, ya que estamos aportando datos? Que más 
de la mitad de las residencias que tiene usted en enrique-
cimiento injusto las gestiona Gesmed.

¿Sabe más curiosidades? Que once de los últimos quince 
contratos que ha adjudicado su predecesora son para 
Gesmed. ¿Sabe quién es Gesmed? ¿Se lo recuerdo? El de 
la residencia de Moncada por los que ustedes no han dado 
explicaciones, que murieron nueve personas mayores y la 
que está salpicada, según dice la justicia y la prensa, por el 
caso Azud .

¿Habla de las plazas residenciales? Vamos a hablar de las 
7.100 plazas, que han quedado desiertas un 16 %. Y ahora 
resulta que el modelo Cotino que ustedes tanto denos-
taban sale reforzado con ustedes, señora Mas, porque 
las grandes empresas son las grandes beneficiarias por la 
normativa que ustedes han puesto a ser beneficiarias de 
dicho concurso .

Y voy a acabar con un mensaje a todas esas personas y 
colectivos que tenían alguna esperanza de que con ustedes 
las cosas iban a cambiar y que se iba a enderezar el rumbo, a 
corregir errores y dar, en definitiva, un impulso a solucionar 
los problemas .

Y no se preocupe, señoría, si se ve de transición, lo ha dicho 
en sus entrevistas, que está esperando que vuelva no sé 
bien quién, que no le queda casi tiempo, como se ha lamen-
tado y que usted se va a dedicar prácticamente a firmar, o a 
presidir o a ser un avatar de Mónica Oltra .

En unos meses van a hablar las urnas y pondrán fin a estos 
ocho años de colapso, de caos social al que ha llevado a la 
Comunidad Valenciana el Botànic y no tenga ninguna duda 
–que nadie la tenga– que en el Partido Popular estamos 
preparados . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

I ara ja, per a rèplica, la vicepresidenta del Consell, Aitana 
Mas, té la paraula, ara sí, amb un temps ja limitat de cinc 
minuts .

Quan vosté vullga, vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president .

Vull demanar disculpes als grups del Botànic, que ni tan els 
he agraït les intervencions… en el fragor de la batalla.

A vore, a Podem, que sí que ha fet algunes pregustes, 
m’agradaria contestar·li. Vosté sap, nosaltres hem partici-
pat de l’acord de millora de les condicions i funcionament de 
les residències al ministeri. Un acord orientatiu també per a 
les comunitats autònomes i en el nostre cas serà amb el nou 
decret de tipologies on regularem i, de fet, millorarem l’acord 
d’apropar-nos al model d’atenció centrat en les persones, en 
la persona i en la transformació, precisament, de les grans 
residències en centres molt més xicotets, més pareguts a les 
llars .

I respecte a la migració, el decret del Consell Valencià de 
les Migracions està aprovat i en el mes de setembre serà 
el procés de selecció dels membres del consell . Per tant, és 
imminent, i la càtedra interuniversitària també s’inclourà als 
pressupostos del 2023 .

Dit això, senyora Vega, «la sombra alargada de Oltra llega a 
sanidad». Jo ja… Açò vosté ha dit que molt més enllà de la 
meua conselleria. Ara resulta que Oltra también manipula a 
los facultativos de los centros hospitalarios. Vull dir, és que és 
ridícul, de veritat. És ridícul.

Però bé, jo hui me’n vaig eufòrica, perquè vosté, que sol 
tindre una intervenció més agressiva, hui m’ha dit que 
utilitze «palabras bonitas» i allò de la «cara amable» . O siga, 
me’n vaig supercontenta, senyora Vega, perquè crec que 
ha tingut vosté un detall amb mi que no el té amb ningú. 
(Aplaudiments)

Vosté ha afirmat que no hi ha gestió en la meua conselleria. 
I jo li he fet un oferiment. Vinga a vore·ho. Vinga vosté. Jo 
l’acompanye. O si no vol que vaja, no vaig. Però vinga vosté a 
la torre, a les territorials i vaja vosté als despatxos, on està el 
personal funcionari i pregunte·los si hi ha gestió o no hi ha 
gestió. No li dic ni que visite els directors generals, que parle 
amb el personal funcionari, senyora Vega, i vorà de manera 
molt ràpida quina és la ingent gestió que estan fent cadas-
cuna de les persones que treballen en esta conselleria.

I, mire, l’execució pressupostària. Recurso fácil en…, és 
que…, en fi, anem a vore, l’execució de la conselleria és més 
d’un 90 % i ho ha sigut en els últims anys. Eixa és la realitat. 
Si vosté planteja ara una execució del que toca en el mes de 
juliol, doncs, home, evidentment és complicat . En el mes de 
juliol encara no estan…, hi han despeses compromeses, però 
encara no està tot ni evidentment, compromés ni pagat, 
senyora Vega. Només faltava. Vosté sap que quan arribem a 
desembre nosaltres tenim una execució de més del 90 %.

I del centre de menors de Dénia. Mire, vosté ha alabat que el 
conseller de sanitat o la consellera hagen anat a eixe centre 
i jo ja tinc data per a anar a Dénia per a visitar este centre, 
entre altres, senyora Vega. Ja tinc data. Pot estar vosté 
tranquil·la per esta part, perquè, a més, s’han finalitzat les 
obres necessàries en matèria de seguretat en este centre . I 
no només això. Ara, a càrrec dels fons europeus, s’ha plan-
tejat un projecte de reforma molt més integral. Per tant, pot 
estar vosté, com deia, tranquil·la.

Senyora Quiles, mire, el 22 d’abril s’han adjudicat les places 
del contracte per a posar a disposició de la conselleria 
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7.100 places residencials per a persones majors que posa 
fi als contractes de l’època Blasco·Cotino. I amb això 
també revertirem el tema dels rescabalaments que vosté 
comentava .

D’altra banda, «luchas internas del Botànic» . Què li dic? 
(Rient) En fi, crec que…, quan no hi ha, s’ho inventa algú. 
Hi ha molt bon rotllo en el ple del Consell, en el Consell en 
general. Hi ha entesa, hi han amb discrepàncies, perquè 
som tres partits, evidentment, diferents i ens hem de posar 
d’acord sobre qüestions en què no ho hem fet prèviament, 
per exemple, en l’Acord del Botànic, en el segon de 2019. 
Però això no ha de ser mai malinterpretar des de la posició 
que no som un únic govern. Som un únic govern, senyora 
Quiles .

I més li dic. «Demuestre que no es la marca blanca de 
Mónica Oltra». Si parle de la gestió i l’alabe, tal. I si dic no sé 
què contrari, resulta que es que hay división entre Mas y Oltra . 
A vostés els va a paréixer malament faça el que, diga el que 
diga, senyora Quiles . (Aplaudiments)

I, a més, m’ofén. M’ofén, evidentment, la part personal, no?, 
de les capacitats que puga tindre una persona que te diguen 
«marca blanca». Jo ja sé quines són les diferències entre una 
i l’altra . I també sé les meues mancances personals . Però, 
home, d’ahí a dir·me «marca blanca»… jo què sé.

I després, vosté m’ha dit: «Hablaría del futuro y no del 
pasado». És que vostés només han fet que parlar del passat 
també . Vostés m’han recriminat a mi coses de la meua ante-
cessora i jo he vingut a parlar, per la meua part, de deu 
mesos que queden, però del meu pla. Vostés no han dit 
res sobre les propostes de futur que jo he dit en la meua 
primera intervenció, en la meua compareixença. Vostés 
no han dit res . Vostés s’han dedicat a parlar del passat . 
Aleshores, si parlen vostés del passat, jo també els he 
contestat, amb la informació que tinc, evidentment, però 
són vostés els que primer han d’intervindre, en este cas, per 
a interpel·lar el meu discurs en la compareixença.

I vosté sap de sobra que en el diàleg sempre em trobarà. I jo 
el que espere és que vostés accepten la meua invitació per 
al dia 20 per a vindre al meu despatx i parlar conjuntament 
de quines coses podem millorar i quines postures podem 
apropar .

Partit Popular. No és ninguna desgràcia per a mi que vosté 
vaja a per la informació a la conselleria, tot el contrari; jo 
ho preferisc, perquè així vosté estarà ben informada, i així 
disposarà de totes les dades correctes per a poder fer este 
tipus de debat, senyora Bastidas.

Per tant, vosté, després, ha fet una sèrie de, bé, la catàs-
trofe mundial, amb retallades, que no és una situació idíl·lica, 
ha parlat que no estem al costat de le famílies vulnerables, 
jo li he fet un… Crisi del 2008, com respon la conselleria de 
benestar social? Ho he dit, en la renda garantia, amb 392 
euros per a una família de quatre persones. Crisi posterior 
de la pandèmia, com hem respost el Botànic? 1.100 euros 
per a una família de quatre membres. Eixa és la realitat, 
senyora Bastidas, eixa és la realitat.

Me parla dels CAT, mire, el del meu poble, per exem-
ple, quan governaven vostés ací i allí, més de cinc anys 

tancat, sense personal; ara mateix està funcionant, senyora 
Bastidas, el CAT de Crevillent. Eixa és la realitat també, si no 
volen vore·la… Però, en fi.

Jo resumiria la seua política en este document. Vostés s’han 
passat mesos, i mesos, i mesos, fent una batalla contra 
Mònica Oltra, i vosté programa una visita al Llar Xiquets, 
de València, per al dia 21 de juny; com el dia 20 resulta que 
Mònica Oltra dimitix, vosté ja…, los niños . (Veus) Vosté no ha 
ni parlat amb el centre, n’hi ha una acta de les persones que 
diuen (aplaudiments) que ni vosté s’ha plantejat anar, que els 
ha deixat plantats i que no ha volgut saber res, ni ha excusat 
la seua absència .

Eixa és la realitat, no la faig jo, eh?, no la faig jo, no la faig jo. 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Finalitze .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Sí, finalitze.

Senyories, com saben, no és casual que la vicepresidència siga 
també la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives, obeeix 
al compromís de com entenem nosaltres la política. (Veus)

El senyor president:

Disculpe la interrupció .

Finalitze vosté, vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

La política és l’eina per a millorar la vida de les famílies i 
afavorir l’empoderament de les dones, l’emancipació dels 
joves, la vida independent de les persones amb diversi-
tat funcional, donar veu als i les xiquetes, acompanyar a les 
persones majors, acollir les persones refugiades, protegir la 
llibertat de les persones LGTBI, i el reconeixement del poble 
gitano. Set anys de polítiques on totes les persones han 
guanyat drets, llibertats i seguretats .

Els serveis socials inclusius, que portem anys construint, són 
una xarxa comunitària que ens cuida, que ens recorda que 
totes i tots necessitem l’ajuda dels altres per a poder viure, 
i ens afavorix a participar en la vida pública. La seguretat 
material i afectiva que proporcionem des de les polítiques 
socials són la millor eina per a la cohesió social, la convivèn-
cia i la democràcia .



Número 120  ¦  14-07-2022 Pàg. 6522

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

El meu compromís –i acabe, president– és seguir aquest camí 
i contribuir a aprofundir en els canvis necessaris per a assolir 
una major justícia social i climàtica en temps convulsos.

Al capdavall, senyories, seguiré empentant perquè conjun-
tament liderem la transformació ecosocial que necessita el 
nostre país .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Decret llei 5/2022, d’1 de juliol, del Consell, pel qual s’aprova la 
concessió directa d’ajudes de suport als treballadors autònoms, 
inscrits com a tals en el règim especial d’autònoms, que 
desenvolupen la seua activitat en els subsectors que s’han vist 
especialment afectats per l’increment dels costos energètics 
derivats de la invasió d’Ucraïna per part de Rússia (RE número 
57.198, DOGV número 9.375). Validació o derogació

El senyor president:

Senyories, i amb esta última rèplica finalitzem este punt 
d’esta compareixença i passarem al següent punt de l’or-
dre del dia, que és el segon, que és: validació o derogació 
del Decret llei 5/2022, de l’1 de juliol del Consell, pel qual 
s’aprova la concessió directa d’ajudes de suport als treballa-
dors autònoms, inscrits al règim especial d’autònoms, que 
desenvolupen la seua activitat en els subsectors que s’han 
vist afectats per l’increment dels costos energètics derivats 
de la invasió d’Ucraïna per part de Rússia.

Per a la presentació del decret llei comptem amb la presèn-
cia de l’honorable conseller d’Hisenda i Model Econòmic, 
Arcadi España, que farà la presentació del decret llei.

Quan vosté vullga, conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, president .

Gràcies, senyories .

Senyors diputats i diputades .

Comparec en estes Corts, en nom del Consell, per a presen-
tar el Decret llei 5/2022, de concessió directa d’ajudes i de 
recolzament als treballadors autònoms, persones inscrites 
en el règim especial d’autònoms, que desenvolupen la seua 
activitat en subsectors que s’han vist especialment afec-
tades per l’increment dels costos energètics derivats de la 
invasió d’Ucraïna, un decret que complementa una nova 
mesura dins de la resposta valenciana front a l’emergència 
energètica i a la lluita contra la inflació. I ho faig per expli-
car les raons que han donat lloc a este acord del Consell i 
sol·licitar el vot favorable de les seues senyories en la seua 
convalidació .

Com vostés saben, quan començàrem a vore els canvis de la 
recuperació després de la pandèmia, el passat 24 de febrer, 
Putin va dur a terme una nova guerra a Europa en una terri-
ble invasió a Ucraïna, injustificable, a un país sobirà, i l’atac 
a la seua població, que encara dura. Però no sols això, no 
sols és una guerra intolerable i criminal, sinó també és una 
guerra econòmica, una guerra amb greus repercussions a tot 
Europa i, per consegüent, també en l’economia espanyola 
i valenciana. Les conseqüències, com vostés saben, s’es-
tan reflectint especialment en l’encariment dels preus de les 
matèries primes i els dels costos energètics tan importants 
com el preu del gas, el petroli, i també amb tota la cistella de 
la compra que afecta a milers de famílies, una inflació que 
ens ha empobrit a tots els ciutadans de la Unió Europea i del 
món .

N’hi ha, a dia de hui, huit països europeus que tenen una 
inflació major que l’espanyola, però no ho dic com a cap 
consol, és més, açò no val ni per als valencians ni per a este 
Consell, però és el diagnòstic de la realitat en la que vivim. 
Este Consell reconeix i empatitza en la dimensió de la situ-
ació, en la seua gravetat, i en la dificultat que suposa per 
a milers de treballadors i treballadores, per a empresa-
ris i empresàries, i per a totes les famílies de la Comunitat 
Valenciana. La diferència, com sempre, front a estos xocs 
que venen de l’exterior, és la resposta que donen els 
governs, i una resposta diferent que ha tingut el Govern 
d’Espanya i també el govern de la Generalitat Valenciana .

En este context inflacionari, el passat mes d’abril, el presi-
dent Ximo Puig va anunciar el pla Reactiva, la resposta 
valenciana en mesures d’un import superior als 900 mili-
ons d’euros per a fer front a esta crisi energètica de lluita 
contra la inflació. I, entre altres línies d’eixa resposta, estava 
la que hui proposem la seua convalidació per als autònoms, 
una ajuda directa de 300 euros per a eixos treballadors que 
estiguen inscrits, com deia, en el règim especial d’autònoms 
i que desenvolupen la seua activitat en els subsectors que 
s’han vist més afectats, 45 milions d’euros és l’estimació 
pressupostària i 150.000 autònoms els potencials de bene-
ficiar·se. Una mesura per la que, com saben, ja s’ha informat 
anteriorment en esta cambra, hem hagut d’esperar a l’apro-
vació per part de la Unió Europea del Marc nacional tempo-
ral, un marc temporal que va ser aprovat el mes passat i que 
ha permés al Consell poder desenvolupar estes ajudes amb 
totes les garanties i el rigor jurídic que són necessàries.

Però no sols això, no sols hem tingut també que esperar el 
marc temporal de la Unió Europea, sinó que el disseny del 
mateix decret i de les bases reguladores les hem dialogat 
i treballat conjuntament en la societat civil . Per això, hem 
mantingut diferents reunions, a través de la mesa del diàleg 


